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• 15 kwietnia 2011r. w Instytucie Filologii Romañskiej UAM 
w Poznaniu rozpocz¹³ siê fina³ I Ogólnopolskiej Olimpiady Jêzyka
Hiszpañskiego (na zdjeciu). Organizatorzy przygotowali dla
uczniów, ich nauczycieli i opiekunów atrakcje kulturalne. 
W sobotnie popo³udnie odby³a siê wycieczka po najpiêkniejszych
miejscach Poznania, prowadzona w jêzyku hiszpañskim. 
Wieczorem uczestnicy fina³u mieli okazjê spróbowaæ swoich si³
podczas warsztatów salsy i konkursu wiedzy o kulturze krajów
hiszpañskojêzycznych. W niedzielê 17 kwietnia w Sali
Lubrañskiego odby³o siê uroczyste zakoñczenie, podczas
którego wrêczono dyplomy oraz cenne nagrody laureatom 
i finalistom OJH. Wiêcej na www.ojh.edu.pl 

• Szymon Okoñ, student V roku prawa na Wydziale Prawa 
i Administracji UAM, zwyciê¿y³ w wojewódzkim etapie Konkursu
na Najlepszego Studenta RP Studencki Nobel 2011 i bêdzie wal-
czy³ w ogólnopolskim finale. W etapie uczelnianym UAM drugie
miejsce zdoby³a Paulina Go³aska, studentka V roku pedagogiki
specjalnej na Wydziale Studiów Edukacyjnych i III roku psychologii
na Wydziale Nauk Spo³ecznych. Na trzecim miejscu znalaz³a siê
Katarzyna Szatkowska z V roku biotechnologii na Wydziale
Biologii. Gala regionalna Konkursu odby³a siê 12 maja 
w Urzêdzie m. Poznania. Konkurs jest organizowany przez
Niezale¿ne Zrzeszenie Studentów.

• Kapitu³a „Nagrody Lednickiego Or³a Piastowskiego”
uhonorowa³a ni¹ prof. Jerzego Strzelczyka z UAM. Wyró¿nienie
to, ustanowione przez Zarz¹d Województwa Wielkopolskiego 
z inicjatywy Muzeum Pierwszych Piastów na Lednicy, przyznawane
jest corocznie za wybitne osi¹gniêcia w dziedzinie badañ
naukowych i upowszechniania wiedzy o roli dynastii piastow-
skiej w historii Polski i Europy oraz ochrony piastowskiego
dziedzictwa kulturowego. Uroczystoœæ wrêczenia tej nagrody
mia³a miejsce 13 maja na Ostrowie Lednickim. 

• Wydzia³ Nauk Politycznych i Dziennikarstwa UAM zosta³
wybrany jako jedyny w Poznaniu partner UEFA w ramach „HB

Talent Programme” na EURO2012. Dla studentów wydzia³u
oznacza to mo¿liwoœæ wspó³pracy z UEFA na niezwykle korzyst-
nych warunkach. Celem programu jest rekrutacja 190 studen-
tów z 8 miast w Polsce i na Ukrainie. W Poznaniu dla studentów
dziennikarstwa i komunikacji spo³ecznej przewidziano 22 miejsca.
Studenci przejd¹ m.in. specjalistyczne szkolenia i treningi,
umo¿liwiaj¹ce im wspó³pracê z UEFA w czasie mistrzostw;
udostêpniona zostanie tak¿e specjalna platforma internetowa.
Dla najlepszych studentów zaplanowano tygodniowy sta¿ 
w siedzibie UEFA w Szwajcarii. Pierwsze spotkanie informacyjne
odby³o siê 16 maja br. 

• W dniach od 16 do 18 maja br. odby³ siê Festiwal Kultury Stu-
denckiej „Kulminacje” (na zdjêciu). W ramach festiwalu mo¿na
by³o uczestniczyæ w takich wydarzeniach jak: wystawa fotografii
Oiko Petersena „Downtown Collection”, przedstawienia
teatralne, przegl¹d reklamy telewizyjnej i teledysków, koncert 
i pokaz choreografii w wykonaniu studentek WSE oraz Zespo³u
Plastyki Ruchu „Ruchome s³owa”, pokaz sztuk walki, warsztaty,
spotkania i koncerty. 

• Wyk³ad otwarty pt.: „Efekty rozpuszczalnikowe - parametry
rozpuszczalnikowe” wyg³osi³ prof. Tadeusz M. Krygowski 
z Wydzia³u Chemii Uniwersytetu Warszawskiego, laureat 
„Polskiego Nobla” za rok 2010. Spotkanie odby³o siê 17 maja
na Wydziale Chemii UAM. Organizatorem wyk³adu byli Oddzia³
Poznañski Polskiego Towarzystwa Chemicznego oraz Wydzia³
Chemii UAM.

• 18 maja przyjecha³a z trzydniow¹ wizyt¹ na UAM delegacja 
z Uniwersytetu Massachusetts w Lowell niedaleko Bostonu
(USA): prof. Ahmed Abdelal, rektor i prorektor ds. studenckich,
prof. Julie Nash, prof. Robert Tamarin, dziekan nauk œcis³ych 
i prof. Robert Giles, dziekan wydzia³u fizyki. W programie wizyty
znalaz³o siê m.in. zwiedzanie Collegium Iuridicum Novum, 
Collegium Historicum, Collegium Maius oraz zespo³u pa³acowo-
parkowego w Gu³towach, gdzie w przysz³oœci ma byæ zorgani-
zowana Szko³a Letnia. W czasie pobytu na kampusie Morasko
delegacja spotka³a siê z dziekanami Wydzia³u Fizyki, Matematyki
i Informatyki, Biologii oraz Nauk Geograficznych i Geologicznych
UAM. Omawiano mo¿liwoœci wspó³pracy naukowo-dydakty-
cznej, wymiany studentów, doktorantów i pracowników
naukowych oraz uczestnictwa w konferencjach i warsztatach.

• 21 maja br. odby³ siê XXIII Rajd Studenci Dzieciom. Uczestnikami
rajdu by³y dzieci z placówek opiekuñczo - wychowawczych 
Poznania i okolic. Ka¿da z dru¿yn w towarzystwie studentów
mia³a do pokonania trasê, która koñczy³a siê w domu Dziecka
nr 2 w Poznaniu. Na miejscu czeka³y na uczestników atrakcje:
m.in. pokaz akcji ratowniczej z udzia³em stra¿aków i ratowników
medycznych, rolkarze, pokaz breakdance, wystêpy zespo³ów
muzycznych, poczêstunek w postaci kie³basek i grochówki. 
a tak¿e liczne zabawy i konkurencje sportowe. Nad organizacj¹
imprezy czuwali cz³onkowie Wydzia³owego Centrum Wolon-
tariatu „VOLONTARIO”, a tak¿e studenci Wydzia³u Studiów
Edukacyjnych UAM. Ka¿de z dzieci dziêki naszym sponsorom
otrzyma³o podarunek. (opr. Sylwia Maksymiuk)

• W trakcie spotkania, które odby³o siê w dniu 21 maja br. 
w Sali Lubrañskiego, spo³ecznoœæ Wydzia³u Prawa i AdministracjiFO
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UAM wyrazi³a swoje wielkie uznanie dla prof. Zbigniewa 
Radwañskiego, odznaczonego przez Prezydenta RP Orderem
Or³a Bia³ego. W czasie spotkania mo¿na by³o wys³uchaæ wielu
ciekawych opowieœci o jego karierze naukowej i przygodach 
z ¿ycia osobistego.

• 23 maja br. odby³a siê konferencja pt.: Wykluczenie spo³eczne,
wczoraj i dziœ. Studenckie Ko³o Naukowe Historii Kultury 
i Edukacji Wydzia³u Studiów Edukacyjnych, zorganizowa³o
interdyscyplinarn¹ konferencjê naukow¹, poruszaj¹c¹ proble-
matykê wykluczenia spo³ecznego zarówno w dobie wspó³czes-
noœci, jak i w dawnych wiekach. 

• Uroczystoœæ jubileuszu prof. Seweryny Wys³ouch odby³a siê 
25 maj¹ w Sali Lubrañskiego Collegium Minus UAM. Organiza-
torem by³ dziekan Wydzia³u Filologii Polskiej i Klasycznej UAM,
dyrekcja Instytutu Filologii Polskiej UAM i Zak³ad Semiotyki Literatu-
ry UAM.

• Na zaproszenie Ko³a Naukowego Polityki Ekonomicznej 
i Spo³ecznej wyk³ad dla studentów i pracowników UAM wyg³osi³a
na Wydziale Nauk Politycznych i Dziennikarstwa Jolanta Fedak,
minister pracy i polityki spo³ecznej. Spotkanie odby³o siê 27 maj¹.

• 28 maja br. w czasie dorocznego zebrania Klubu Stypendystów
Fundacji na rzecz Nauki Polskiej, rozstrzygniêto konkurs 
o Nagrodê im. Artura Rojszczaka, przyznawan¹ m³odym,
wyró¿niaj¹cym siê uczonym, którzy charakteryzuj¹ siê humani-
styczn¹ postaw¹, szerokimi horyzontami i umiejêtnoœci¹
przekraczania ram w¹skich specjalizacji naukowych. Tegoroczn¹
laureatk¹ nagrody im. Artura Rojszczaka zosta³a dr Karolina Ruta. 

• VIII zwyczajne posiedzenie Senatu UAM odby³o siê 30 maja 
w Collegium Europaeum Gnesnense. Prof. Jerzy Lis poinfor-
mowa³ zebranych o pracach Rady G³ównej Szkolnictwa
Wy¿szego. Senat UAM zatwierdzi³ sprawozdanie z wykonania
planu rzeczowo - finansowego za rok 2010 i tym samym udzieli³
rektorowi absolutorium. Nastêpnie podj¹³ uchwa³ê w sprawie
dofinansowania funduszu wynagrodzeñ osobowych ze œrod-
ków dzia³alnoœci statutowej z tytu³u udzia³u pracowników
niebêd¹cych nauczycielami akademickimi w pracach badaw-
czych i œwiadczenia pomocy w przygotowaniu zajêæ dydakty-
cznych. Uchwali³ plan rzeczowo - finansowy UAM na rok
2011.Prof. Grzegorz Schroeder przedstawi³ analizê realizacji
zadañ przewidzianych w Strategii UAM na rok 2010, a prof.
Leszek Mrozewicz perspektywy rozwoju Collegium Europaeum
Gnesnense. Senat UAM podj¹³ nastêpuj¹ce uchwa³y: w sprawie
utworzenia na Wydziale Historycznym na kierunku: historia
specjalnoœci: historia wojskowoœci (studia I i II stopnia); o zmianie
uchwa³y Senatu UAM nr 65/2003 z dnia 15 grudnia 2003 r. 
w sprawie utworzenia i prowadzenia specjalnoœci na kierunku
chemia: na studiach I stopnia specjalnoœæ: chemia podstawowa
otrzyma³a now¹ nazwê: chemia ogólna, na studiach II stopnia
specjalnoœæ: chemia stosowana bêdzie nosiæ nazwê chemia
ogólna; w sprawie warunków i trybów rekrutacji na I rok
studiów stacjonarnych oraz niestacjonarnych w roku aka-
demickim 2012/2013; w sprawie zasad przyjmowania na studia
laureatów oraz finalistów olimpiad; w sprawie warunków 
i trybu przyjêæ na I rok studiów doktoranckich stacjonarnych 
i niestacjonarnych na UAM w roku akademickim 2012/2013.
Senat UAM podj¹³ uchwa³ê w sprawie pensum dydaktycznego
w roku akademickim 2011/2012. Popar³ wniosek o wszczêcie
postêpowania o nadanie tytu³u doktora honoris causa naszej
uczelni prof. Cheong Byung-Kwonowi z Hankuk University of
Foreign Studies. Pozytywnie zaopiniowa³ wnioski w sprawie
ponownego mianowania na stanowisko profesora nadzwyczaj-
nego prof. Stephana Woltinga i prof. Wies³awa Œliwy. Wyrazi³
zgodê na zatrudnienie na stanowisku profesora wizytuj¹cego

dr. Mario Marino w Instytucie Filologii Romañskiej oraz dr.
Roberta Rockawaya w Katedrze Studiów Azjatyckich. Podj¹³
uchwa³ê w sprawie nadania prof. Jerzemu Kmicie wyró¿nienia
Palmae Universitatis Studiorum Posnaniensis. Podczas obrad
Senat UAM wyrazi³ pozytywne opinie w sprawie powo³ania
uczelnianych komisji rekrutacyjnych ds. studenckich oraz na studia
doktoranckie w roku akademickim 2011/2012. Pozytywnie
zaopiniowa³ tak¿e recenzje: prof. Mariusza Jaskólskiego 
w sprawie wszczêcia postêpowania o nadanie tytu³u doktora
honoris causa Politechniki Warszawskiej prof. Aaronowi
Ciechanoverowi; prof. Anny Wolff-Powêskiej w sprawie wszczêcia
postêpowania o nadanie tytu³u doktora honoris causa Uniwer-
sytetu Ekonomicznego w Poznaniu Hansowi-Dietrichowi Gen-
scherowi; prof. Leszka Mrozewicza w sprawie wszczêcia
postêpowania o odnowienie doktoratu prof. Jerzemu Kolendo
przez Uniwersytet Warszawski. Na koniec Senat UAM podj¹³
uchwa³ê w sprawie zbycia nieruchomoœci po³o¿onych w Pozna-
niu przy ul. 28 Czerwca 1956 r. Wgl¹d w uchwa³y Senatu UAM
mo¿liwy jest w rektoracie (pokój 107) oraz na stronie
www.amu.edu.pl. (opr. Dominika Naro¿na) 

• 8 czerwca 2011 r. w Auli Wydzia³u Nauk Politycznych i Dzien-
nikarstwa UAM odby³a siê ogólnopolska konferencja naukowa
pt.: Prezydencja Polski w radzie Unii Europejskiej. Organizatorami
by³y prof. Tadeusz Wallas, dziekan WNPiD oraz oraz prof. 
Zbigniew Czachór, kierownik Pracowni Badañ nad Integracj¹
Europejsk¹ WNPiD UAM. 

• Przy wspó³udziale ekspertów z Pracowni Fizykochemii Materia³ów
i Nanotechnologii UAM, oddzia³ w Œremie, do produkcji zosta³
wdro¿ony p³yn do spryskiwaczy, który zawiera nanocz¹steczki,
tworz¹ce niewidzialn¹ go³ym okiem hydrofilow¹ pow³okê na
powierzchni szyby. 

• Powiat GnieŸnieñski oraz Instytut Kultury Europejskiej UAM 
w GnieŸnie zorganizowali w dniu 17 czerwca konferencjê
naukow¹, upamiêtniaj¹c¹ 20. rocznicê podpisania polsko -
niemieckiego traktatu o dobrym s¹siedztwie.

• W ramach zmian personalnych w Archidiecezji Poznañskiej 
ks. mgr Mateusz Napiera³a, dotychczasowy wikariusz parafii
pw. œw. Józefa w Kaliszu zosta³ duszpasterzem na Kampusie
Morasko. mdz
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Centrum bêdzie multidyscyplinarnym oœrodkiem, który ma
skupiaæ najlepszych specjalistów z nauk œcis³ych, przy-
rodniczych i technicznych. Dziêki wspó³pracy i integracji

œrodowiska naukowego powstanie miejsce o wysokiej randze
miêdzynarodowej. Koordynatorem przedsiêwziêcia jest UAM.
Bêdzie to instytut pracy dla najzdolniejszych absolwentów
studiów doktoranckich i pracowników naukowych z Poznania

oraz dla specjalistów z ca³ej Europy, gdzie na powierzchni prawie
20 tys. metrów kwadratowych realizowane bêd¹ projekty
naukowo - badawcze i badawczo - rozwojowe oraz programy
strategiczne. 

Wielkopolskie Centrum Zaawansowanych Technologii
(WCZT) mieœci siê w europejskich priorytetach dla nowoczesnoœci
i z funduszy europejskich jest finansowane. Do WCZT nale¿y ca³e
œrodowisko naukowe Poznania - mówi prof. Bogdan Marciniec,
chemik, szef - koordynator tego przedsiêwziêcia - a wiêc oprócz
uczelni tak¿e instytuty PAN, oœrodki badawczo rozwojowe oraz 
- jako dodatkowy partner - samorz¹d Poznania. W sumie jest to 
12 uczestników. Jak wynika³o z diagnozy specjalistów, poznañski
oœrodek dysponuje ponadprzeciêtnym potencja³em badawczym,
który jednak za s³abo przenika do praktyki. W Centrum Zaawan-
sowanych Technologii przedstawiciele nauk œcis³ych, przyrod-
niczych i technicznych bêd¹ pracowaæ nad nowymi materia³ami 
i oryginalnymi syntezami chemikaliów, które by³yby przydatne
dla optoeletroniki i ceramiki, medycyny czy rolnictwa. Dobrym
przyk³adem mog¹ byæ np. fine chemicals, wyrafinowane zwi¹zki
chemiczne, które potrzebne s¹ w niewielkich iloœciach dla wielu
syntez. Dla medycyny - wa¿ne by³yby nowe terapie komórkowe,
dla rolnictwa - zastosowania genetyki w uprawie roœlin, dla prze-
mys³u - biodegradowalne opakowania. We wszystkich tych
przyk³adowych dziedzinach œrodowisko naukowe Poznania ma
znacz¹ce osi¹gniêcia. Pracuj¹cy w Centrum badacze bêd¹ tak¿e
opracowywali zaawansowane technologie wytwarzania tych pro-
duktów, a w Poznañskim Parku Naukowo - Technologicznym -
równie¿ uczestnikiem Centrum - nowoczesne firmy bêd¹ je wyt-
warzaæ. W ten sposób wiedza zostanie „przepompowana” do
gospodarki. Centrum Zaawansowanych Technologii zatrudniaæ
bêdzie oko³o 200 osób. Ju¿ dziœ sp³ywaj¹ do mnie podania 
o zatrudnienie od m³odych polskich uczonych, pracuj¹cych
zagranic¹, którzy chc¹ wróciæ do kraju - mówi prof. Bogdan
Marciniec. majlen

Kamieñ
wêgielny
- kamieniem
milowym
S³owa te powiedziano podczas 
podpisania aktu erekcyjnego 
i wmurowania kamienia wêgielnego
pod budowê na Morasku
Wielkopolskiego Centrum 
Zaawansowanych Technologii, 
w obecnoœci przedstawicieli 
rz¹du, regionu i uczelni. 
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Kamieñ
wmurowany 
- pora 
na fraszkê 
prof. Walczaka

Rektor
Marciniak 
i prof.
Marciniec 
z kielniami
w d³oni



InQbator Poznañskiego Parku Naukowo - Technologicznego
Fundacji UAM po raz pi¹ty zaprasza na Letni¹ Szko³ê Przed-
siêbiorczoœci. Autorzy najciekawszych pomys³ów na w³asn¹

dzia³alnoœæ - studenci, absolwenci (do 8 lat od ukoñczenia
studiów) i pracownicy naukowi z ca³ego kraju - którzy myœl¹ 
o za³o¿eniu w³asnej firmy, ale jak dot¹d nie prowadz¹ dzia³alnoœci
gospodarczej, maj¹ szansê spêdziæ z InQbatorem przedsiêbiorcze
wakacje w piêknym zak¹tku Wielkopolski. 

Podczas tygodniowego wyjazdu piêtnastu uczestników,
podzielonych na grupy, bierze udzia³ w szkoleniach m . in. z zakre-
su pisania biznesplanu, formalno-prawnych aspektów zak³adania
w³asnej dzia³alnoœci gospodarczej, taniego marketingu oraz 
w warsztatach ksiêgowo - podatkowych. Wszystko po to, by wieczo-
rami móc sprawdziæ nowo zdobyte umiejêtnoœci w prowadzonym
zespo³owo, wirtualnym przedsiêbiorstwie. Zwyciêska grupa
otrzymuje tytu³ Lidera Biznesu. Dodatkowo, ka¿dy z uczestników
ma okazjê skonsultowaæ swój w³asny pomys³ na biznes ze specjalis-
tami. Tegoroczna edycja Letniej Szko³y Przedsiêbiorczoœci potrwa
od 11 do 17 lipca w Ci¹¿eniu nad Wart¹. 

Dziêki dofinansowaniu z Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa
Wy¿szego w ramach przedsiêwziêcia Ministra „Kreator innowa-
cyjnoœci. Wsparcie innowacyjnej przedsiêbiorczoœci akademickiej”,
koszt wyjazdu to 300 z³. Uczestnicy maj¹ zapewnione wy¿ywie-

nie, nocleg, szkolenia z najlepszymi specjalistami, materia³y
szkoleniowe oraz przejazd z Poznania do Ci¹¿enia i z powrotem.

Co zrobiæ, aby wzi¹æ udzia³ w V edycji Letniej Szkole Przed-
siêbiorczoœci? Wystarczy pobraæ formularz zg³oszeniowy ze
strony www.inqbator.pl, wype³niæ go i odes³aæ drog¹ mailow¹. 
Na tej podstawie zespó³ InQbatora wytypuje 15 uczestników. 

Szczegó³y na stronie www.inqbator.pl

NASZ UNIWERSYTET Z POMYS£EM

Wostatnich tygodniach dwóm zas³u¿onym osobom
wrêczono „Medale za Zas³ugi dla UAM”. 17 maja to
wyj¹tkowe wyró¿nienie przyznano Leonardowi

Baldydze, emerytowanemu dyplomacie Departamentu Stanu
USA, a 30 maja, podczas wyjazdowego posiedzenia Senatu UAM
w GnieŸnie, medal odebra³ ks. abp Henryk Muszyñski, Prymas
Senior. 

„Wyró¿nienie to jest wyrazem wdziêcznoœci i uznania za lata
owocnej wspó³pracy ksiêdza arcybiskupa z nasz¹ uczelni¹, za lata
przyjaŸni i ¿yczliwoœci dla ca³ej spo³ecznoœci naszej Almae
Matris” - zaznaczy³ prof. Bronis³aw Marciniak, rektor UAM. Lau-
dacjê wyg³osi³ prof. Leszek Mrozewicz, dyrektor Collegium
Europaeum Gnesnense. Abp Muszyñski podziêkowa³ za zaszczyt,
jakim zosta³ obdarzony i zapewni³ o swoim dalszym wsparciu dla
uczelni, która jest mu niezwykle bliska. Wœród licznie zgromadzo-
nych na uroczystoœci goœci, oprócz cz³onków Senatu UAM, by³
tak¿e bp Wojciech Polak, przedstawiciele w³adz miasta 
i gnieŸnieñscy parlamentarzyœci. na
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Zas³ugi potwierdzone medalem

Wakacje to najlepszy czas na dopracowanie
pomys³u na w³asny biznes. Jak to zrobiæ? 
Wystarczy wesprzeæ siê wiedz¹ specjalistów 
i umiejêtnoœciami praktyków, 
którzy - z piêtnastk¹ szczêœliwców 
z ca³ej Polski - wyjad¹ wspólnie na V edycjê 
Letniej Szko³y Przedsiêbiorczoœci.

Letnia szko³a przedsiêbiorczoœci
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Debata koncentrowa³a siê wokó³ najpilniejszych proble-
mów UE, w tym: rewitalizacji dyrektywy us³ugowej,
niezwykle istotnej, bowiem ten sektor gospodarki generuje

2/3 dochodów pañstw cz³onkowskich. Innym, niezwykle wa¿nym
tematem by³a zasada subsydiarnoœci, któr¹ Mateusz Morawiecki,
prezes WBK, okreœli³ jako niezbêdn¹ dla poprawy stanu finansów
publicznych i gospodarstw domowych. W tym kontekœcie
niezwykle wa¿na bêdzie rola Polski, jako mediatora negocjacji
bud¿etowych. Kolejnym obszarem dzia³ania, w którym rz¹d bêdzie

musia³ wykazaæ siê sprawnoœci¹, s¹ sprawy miêdzynarodowe. 
Polska bêdzie przecie¿ reprezentowa³a UE w kilkunastu krajach
trzecich, takich jak: Bia³oruœ, Kuba, Tad¿ykistan czy Libia. W kon-
tekœcie tego ostatniego pañstwa, nale¿y wspomnieæ o problemie
imigrantów, którzy coraz wiêksz¹ fal¹ nap³ywaj¹ do Europy, w tym
do Polski, która - jak zauwa¿y³ - prof. Jan Barcz, staje siê krajem
docelowym a nie tranzytowym. Dlatego te¿ „metoda unijna”
sprowadzaj¹ca siê do postawy otwartej, walki z ksenofobi¹ i nietol-
erancj¹, powinna kszta³towaæ politykê imigracyjn¹. 

W wyst¹pieniach uczestników konferencji dominowa³o przeko-
nanie, ¿e prezydencja jest okazj¹ do pokazania Europie, ¿e Polska
jest graczem zespo³owym, a nie hamulcowym na Starym Konty-
nencie. Przez wszystkie przypadki odmieniano s³owo kompromis,
wskazuj¹c, ¿e tylko zgodna wspó³praca wszystkich cz³onków UE
mo¿e staæ siê podstaw¹ dla w³¹czenia siê w politykê globaln¹ 
i odegrania roli podmiotu tê politykê kszta³tuj¹c¹. Organizator
spotkania, prof. Zbigniew Czachór, kierownik Pracowni Badañ
nad Integracj¹ Europejsk¹, dziêkuj¹c wszystkim za udzia³ 
w konferencji, podkreœli³, ¿e stoimy przed szans¹ na wzmocnienie
wizerunku Polski jako partnera dojrza³ego i przewidywalnego. 

Marcin Piechocki, Adam Barabasz

31 maja by³y komisarz ds. rozszerzenia Unii Europejskiej 
prof. Gunther Verheugen przyjecha³ do Polski na zaproszenie
UAM, by wyg³osiæ wyk³ad na temat roli UE w kszta³towaniu
wyzwañ w XXI w. Goœæ zwiedzi³ Stare Miasto i kampus 
na Morasku. Studiowa³ historiê i o naszym mieœcie, jak stwierdzi³,
wie bardzo du¿o. Polityk mówi³ o tym, ¿e Polska odegra³a bardzo
wa¿n¹ rolê w UE, a teraz jest o wiele silniejszym krajem i liderem
w regionie. Wspomina³ równie¿ o kryzysie, który nie dotkn¹³ 
a¿ tak mocno naszego pañstwa. Polska musi mieæ dobre relacje 
z Niemcami. Najwiêkszy problem gospodarczy UE nie dotknie
Wschodu i Zachodu, tylko Pó³noc i Po³udnie. Stwierdzi³, zwracaj¹c

uwagê na nowe si³y gospodarcze, ¿e œwiat jutra bêdzie innym
œwiatem. Europa musi byæ politycznie zjednoczona, a do tego musi
byæ gospodarczo silna. Musimy podnieœæ swoj¹ konkurencyjnoœæ -
doda³. Zaznaczy³, ¿e powinniœmy siê skoncentrowaæ na kszta³ceniu.
Polityk skomentowa³ te¿ nadchodz¹ce wybory w Polsce. Oczeki-
wania s¹ bardzo wysokie. Liczy siê tylko sukces. Jeœli bêdzie to
pora¿ka, to bêdzie to pora¿ka ca³ej Polski. W takiej sytuacji nie
tylko rz¹d ponosi odpowiedzialnoœæ. G³êboko wierzê, ¿e Polska
bêdzie odgrywaæ jeszcze wiêksz¹ rolê w UE. Jest krajem, który
mo¿e pomóc polityce wobec Rosji - powiedzia³. 

Anna Zieliñska

O Polsce 
i Unii Europejskiej

Przed nami prezydencja
1 lipca Polska stanie przed najwiêkszym wyzwaniem
od 2004 roku, kiedy sta³a siê pañstwem
cz³onkowskim Unii Europejskiej. Prezydencja jest
okazj¹ do organizacji wielu konferencji i seminariów,
w dyskusjê tê w³¹czy³a siê równie¿ Pracownia Badañ
nad Integracj¹ Europejsk¹ WNPiD, która zorganizowa³a
konferencjê naukow¹ poœwiêcon¹ tej tematyce. 

Minê³o ju¿ siedem lat odk¹d Polska 
wesz³a w sk³ad pañstw Unii Europejskiej.
Czy coœ siê od tego czasu zmieni³o? 
Czy Polska zyska³a wiêksze uznanie 
na arenie miêdzynarodowej? 
Na te pytania odpowiedzia³ 
Gunther Verheugen, który po raz kolejny
goœci³ na naszym uniwersytecie. FO
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NASZ UNIWERSYTET KONKRETNE ROZWI¥ZANIA 

Nadszed³ czas, by o rynku wewnêtrznym
mówiæ po ludzku... Dlatego Ró¿a Thun 
i Rafa³ Trzaskowski, europos³owie specja-
lizuj¹cy siê w tej tematyce, wspólnie ze
Stowarzyszeniem Projekt: Polska, które
przerowadzi³o ju¿ liczne ogólnopolskie
projekty anga¿uj¹ce m³odych ludzi 
w sprawy publiczne, postanowili zapocz¹t-
kowaæ spo³eczn¹ debatê nt. roli Polski 
w kreowaniu rynku wewnêtrznego. 

„Jednolity rynek to zw³aszcza dla nas,
m³odych ludzi szansa na rozwój. Chcemy swo-
bodnie pracowaæ, podró¿owaæ i kupowaæ 
w ca³ej Unii Europejskiej. Wierzê, ¿e mo¿emy
zlikwidowaæ bariery wywierajac presjê na insty-
tucje europejskie by przeprowadzi³y konkretne
reformy, których od nich oczekujemy. Projekt
anga¿uj¹cy bezpoœrednio m³odych ludzi 
w Polsce, jest najlepszym sposobem na zwrócenie
uwagi jak wiele konkretnych korzyœci przynosi
cz³onkostwo w UE - st¹d pomys³ na akcjê eduka-
cyjn¹ i konkurs” - t³umaczy organizator akcji,
Joanna Ellmann ze Stowarzyszenia Projekt: Pol-
ska w Poznaniu. 

Idea projektu „Unia bez barier” polega na
wywo³aniu publicznej dyskusji i promowaniu
wiedzy o jednolitym rynku poprzez m³odych
ambasadorów. W ramach adresowanego do
uczniów i studentów z ca³ej Polski konkursu
wyró¿nieni zostan¹ ci uczestnicy, którzy 
w najbardziej kreatywny i przystêpny sposób
przedstawi¹ w swoich œrodowiskach propozycje
mo¿liwych zmian i zaanga¿uj¹ rówieœników 
w decydowanie, które s¹ dla nich najistotniejsze.
Dziêki mechanizmom e-learningowym oraz
regionalnym konferencjom w I etapie, m³odzi
ludzie poznaj¹ konkretne propozycji zmian doty-
cz¹cych Jednolitego Rynku Wewnêtrznego.

• Nastêpnie bêd¹ mieli za zadanie przedstawie-
nie idei reform swoim rówieœnikom w sposób
bardziej przystêpny i nowoczesny ni¿ poprzez
urzêdowe dokumenty. Setki wydarzeñ w ca³ej
Polsce poka¿¹, ¿e zmiany, o które zabiegaj¹
europos³owie, dotycz¹ ka¿dego z nas. 

• Dziêki wykorzystaniu mediów spo³eczno-
œciowych, dyskusja o reformach przeniesie siê
tak¿e do Internetu, daj¹c ka¿demu mo¿liwoœæ
stworzenia rankingu najwa¿niejszych zmian. 

• Zwyciêzcy konkursu spotkaj¹ siê na Forum
Rynku Wewnêtrznego w Krakowie i bêd¹ mieli
szansê przedstawiæ swoje postulaty najwy¿szym

przedstawicielom UE. Najlepsi uczestnicy
wygraj¹ 2 sta¿e w biurach pos³ów w Parlamencie
Europejskim. Dodatkowo wœród nagród dla
uczestników znajduje siê m.in.: 25 wyjazdów
studyjnych do PE. oraz 5 iPadów, którymi
nagrodzimy 5 zarejestrowanych uczestników,
którzy w najbardziej oryginalny sposób bêd¹
promowaæ swój postulat. 

Rynek wewnêtrzny 
- Po ludzku o priorytecie polskiej
prezydencji

Wspólny rynek Unii Europejskiej zosta³
utworzony pod koniec 1992 r. Wed³ug szacun-
ków Komisji Europejskiej, od momentu jego
utworzenia powsta³o dodatkowe 2,75 mln miejsc
pracy, a wzrost gospodarczy w UE by³ wy¿szy 
o 1,85%. Rynek nie wykorzystuje jednak w pe³ni
swojego potencja³u. Wci¹¿ istniej¹ bariery, które
uniemo¿liwiaj¹ pe³ne korzystanie z niego przez
przedsiêbiorców i obywateli. Dlatego Komisja
Europejska zaproponowa³a jego reformê, która
ma siê zakoñczyæ na 20-lecie powstania wspól-
nego rynku, czyli pod koniec 2012 r

„Jednolity rynek to nie tylko wspólne proce-
dury, normy i sucha biurokracja, to równie¿
konkretne rozwi¹zania, które dotycz¹ ka¿dego 
z nas - to on przynosi nam najwiêcej korzyœci z
cz³onkowska w Unii, to on u³atwia nam pracê 
i prowadzenie interesów na terenie 27 pañstw
Europy. To najsprawniej dzia³aj¹ca machina 
w ramach Unii Europejskiej. Wiele jednak
pozosta³o do zrobienia, bo bariery w korzystaniu
ze swobód, które ma on gwarantowaæ, wci¹¿ 
istniej¹. Wie o tym ka¿dy, kto chcia³ choæby
za³o¿yæ firmê w innym pañstwie UE. Teraz jest
moment na to, aby znieœæ podobne przeszkody” 
- mówi Eurodeputowany Rafa³ Trzaskowski. 

„Obywatele wci¹¿ s¹ ograniczani na wspól-
nym rynku przez takie bariery jak zbyt wysokie
koszty przesy³u danych w roamingu, k³opoty 
z uznawaniem kwalifikacji zawodowych, z
dostêpem do podstawowych us³ug bankowych, 
a tak¿e niepewnoœæ co do transakcji on-line.
Wska¿my te, które najbardziej nam przeszkadzaja!
A potem wspolnie domagajmy sie od Komsiji
Europejskiej i pañstw czlonkowskich, aby je jak
najszybciej zlikwidowaæ” - dodaje pos³anka
Ró¿a Thun 

Szerzej www.uniabezbarier.pl/
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„U nas siê krêci”
Konkurs na film, promuj¹cy UAM: „U nas

siê krêci” zosta³ rozstrzygniêty. 
I miejsce zdoby³ Kamil Biegañski, student

V roku promocji zdrowia i socjoterapii,
Wydzia³ Studiów Edukacyjnych; 

II miejsce zajê³a Ma³gorzata Cichoñska,
studentka III roku administracji, Wydzia³
Prawa i Administracji; 

III miejsce zdoby³ Bart³omiej Dr¹¿ewski,
student I roku dziennikarstwa i komunikacji
spo³ecznej, Wydzia³ Nauk Politycznych 
i Dziennikarstwa oraz IV roku kulturoznaw-
stwa, Wydzia³ Nauk Spo³ecznych.

W spólnie utworz¹ na Morasku
Oœrodek Radioterapii Protonowej,
miejsce prowa-dzenia badañ 

i poddawania chorych na nowotwory
zabiegom, List intencyjny w tej sprawie
podpisano 13 czerwca. Wœród sygnata-
riuszy listu znaleŸli siê m.in. JM Rektor Uniw-
ersytetu im. Adama Mickiewicza prof. dr
hab. Bronis³aw Marciniak, Marsza³ek
Województwa Wielkopolskiego Marek
WoŸniak oraz przedstawiciele pozosta³ych
stron porozumienia.

Protonoterapia to nowoczesna metoda
diagnostyki i leczenia nowotworów,
szczególnie tych usytuowanych w okolicach
„wra¿liwych”, czyli wymagaj¹cych wielkiej
precyzji, np. nowotwory oka, mózgu 
i rdzenia krêgowego, nowotwory u dzieci.

A.K 

WeŸ udzia³ w konkursie 
- wygraj sta¿ w Parlamencie
Europejskim!
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Umowa intencyjna Radioterapia Protonowa

Wspólnie 
przeciw rakowi
Do sojuszu na rzecz skutecznej walki 
z rakiem w³¹czy³y siê poznañskie
uczelnie: Uniwersytet im. Adama
Mickiewicza, Uniwersytet Medyczny
im. Karola Marcinkowskiego 
i Politechnika Poznañska, a tak¿e
Wielkopolskie Centrum Onkologii 
im. Marii Sk³odowskiej-Curie. 



NASZ UNIWERSYTET PONAD GRANICAMI

1 0 |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E |  c z e r w i e c  2 0 1 1

Onajwa¿niejszych teoriach socjologi-
cznych, dotycz¹cych zagadnienia
w³adzy, o mê¿ach stanu i wolnoœci

mediów w Polsce prof. Zió³kowski rozmawia³ ze
studentami filologii polskiej na spotkaniu, które 23
maja odby³o siê na UAM. Konferencja nosi³a tytu³
Ró¿ne sposoby sprawowania w³adzy. Prof.
Zió³kowski przedstawi³ mechanizmy dochodzenia
do w³adzy, a tak¿e metody póŸniejszego jej pias-
towania. 

Prof. Zió³kowski, który od lat 80. dzia³a³ 
w „Solidarnoœci” i ma ju¿ kilkunastoletnie poli-
tyczne doœwiadczenie, przyzna³ jednak, ¿e pub-
licznych sporów z udzia³em parlamentarzystów
nie lubi i najwiêkszej satysfakcji dostarcza mu
wci¹¿ dzia³alnoœæ intelektualna. W czasie
spotkania wskaza³ tak¿e osobê, która dla niego
stanowi niedoœcigniony wzór prawdziwego

mê¿a stanu czyli Charlesa de Gaulle'a. Stara³ siê
równie¿ uzmys³owiæ zgromadzonym na spotka-
niu studentom, ¿e to, co dzieje siê w polskiej
polityce, nie stanowi w Europie wyj¹tku - przy-
toczy³ przyk³ad francuskiej sceny politycznej,
gdzie ró¿nego rodzaju ekscesy s¹ praktycznie na
porz¹dku dziennym.

Przysz³ych dziennikarzy, którzy uczestniczyli
w spotkaniu z senatorem Zió³kowskim, intere-
sowa³a kwestia wolnych mediów - starali siê
uzyskaæ odpowiedŸ na pytanie, czy rzeczywiœcie
s¹ one niezale¿ne. Prof. Zió³kowski usi³owa³
wyjaœniæ tê sytuacjê na podstawie obserwacji
dzia³ania œrodków masowego przekazu 
w innych krajach - chocia¿by francuskiego 
Le Monde - i t³umaczy³, ¿e rzadko istnieje realnie
mo¿liwoœæ ca³kowitego uniezale¿nienia siê ich
od w³adzy. 

Na pytanie, czy potrzebny jest Senat, 
prof. Zió³kowski po namyœle odpowiedzia³, ¿e
nale¿a³oby albo wzmocniæ pozycjê Senatu, albo
zast¹piæ go Rad¹ Legislacyjn¹ i poda³ wiele
powodów, dla których Senat nie mo¿e
skutecznie funkcjonowaæ w obecnej formie. 

Prof. Zió³kowski wyrazi³ równie¿ du¿y
niepokój, zwi¹zany z brakiem autorytetów 
w spo³eczeñstwie polskim. Stara³ siê wyt³u-
maczyæ powody tego zjawiska. Wœród nich
wskaza³ przede wszystkim upadek inteligencji.
Jednoczeœnie zaznaczy³, ¿e okres od 1989 roku
jest najszczêœliwszy z co najmniej dwóch ostat-
nich wieków historii Polski.

Joanna JaŸwiñska, 
filologia polska, 

specjalnoœæ dziennikarska

Strona polska przygotowa³a dla swoich goœci szereg atrakcji
z gr¹ miejsk¹ po Poznaniu oraz wieczorem polskim na
czele. Zorganizowano tak¿e oficjalne powitanie przez

w³adze ILS reprezentowane przez p.o. dyrektora instytutu prof.
Izabelê Prokop oraz spotkanie informacyjne na temat mo¿liwoœci
podjêcia studiów w Poznaniu w ramach programu ERASMUS.
Jednak g³ównym celem, dla którego Niemcy przybyli do Poznania
by³a dydaktyzacja plakatów powsta³ych podczas poprzedniej
podró¿y, dotycz¹cych polsko-niemieckich miejsc pamiêci. Studenci
w ma³ych grupach mieli za zadanie przystosowanie stworzonych
przez swoich kolegów plakatów do celów zajêæ z jêzyka obcego.
Wœród opracowywanych tematów znalaz³y siê miêdzy innymi
Gdañsk, Grunwald, baœnie braci Grimm czy poznañscy Bambrzy.
Lepszemu przygotowaniu do pracy w tandemach mia³y s³u¿yæ

m.in. zajêcia z zakresu uczenia siê i nauczania interkulturowego
przeprowadzone przez mgr Sarê Schackert z uniwersytetu 
w Marburgu oraz warsztat dotycz¹cy dydaktyzacji obrazów
prowadzony przez prof. Camillê Badstübner-Kizik z UAM. 
Za koordynacjê projektu ze strony polskiej odpowiadali dr Marta
Janachowska-Budych oraz dr Pawe³ Rybszleger. Opiekê mery-
toryczn¹ nad studentami niemieckimi sprawowa³y dr Angela 
Schmidt-Bernhardt i dr hab. Antje Stork. Pomimo nat³oku zajêæ
zwi¹zanych z projektem nie zabrak³o czasu na poznawanie ¿ycia
kulturalnego w Poznaniu oraz nawi¹zywanie miêdzynarodowych
przyjaŸni pomiêdzy studentami. Dlatego ¿egnaj¹c siê ostatniego
dnia wymiany na poznañskim dworcu g³ównym wszyscy obiecy-
wali sobie ponowne spotkanie podczas kolejnej czêœci wymiany
jesieni¹ bie¿¹cego roku. Anna B³a¿ejewska
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Z senatorem o w³adzy
Prof. Marek Zió³kowski tradycje akademickie i senatorskie wyniós³ z domu. 
Jego ojciec, Janusz, profesor socjologii, zwi¹zany z UAM, by³ senatorem i szefem 
Kancelarii Prezydenta Lecha Wa³êsy. Syn poszed³ w jego œlady - od 2005 roku 
nieprzerwanie jest senatorem, zaœ od 2007 roku piastuje funkcjê wicemarsza³ka Senatu RP.

Projekt „Polsko-niemieckie miejsca pamiêci”
znowu w Poznaniu
W po³owie maja br. Instytut Lingwistyki
Stosowanej UAM goœci³ grupê niemieckich
studentów z Philipps Universität Marburg
(Niemcy). Wizyta zachodnich s¹siadów
by³a kolejn¹ ods³on¹ intensywnej 
i bardzo owocnej wspó³pracy miêdzy tymi
uniwersytetami i równoczeœnie pi¹t¹ 
z podró¿y studyjnych, które odbywaj¹ siê
dwa razy w roku pocz¹wszy od maja
2009r. 
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- Hej, potrzebujê jeszcze wpisu u Pawe³czyka. Zajmiesz mi kole-
jkê? - krzyczy Pawe³, który biega od drzwi do drzwi. - Co taki poœ-
piech? - pytam. - A bo muszê szybko pozbieraæ wpisy, bo za chwilê
wyje¿d¿am za granicê do pracy. A z³apaæ wszystkich za jednym
razem to nie taka prosta sprawa. Korytarze Wydzia³u Nauk Poli-
tycznych i Dziennikarstwa UAM wype³nione studentami. Ka¿dy
grzecznie czeka w kolejce po wpis. - S³uchaj, a jak nam siê nie uda
i trzeba bêdzie zdawaæ egzaminy? - pyta przera¿ona Ania, studen-
tka I roku politologii. - Damy radê - odpowiada Kasia. - W koñcu
mamy si³ê przekonywania. Daria przerzuca stosy kartek. - Jezu,
gdzie jest to zadanie co pisaliœmy w lutym? Musi gdzieœ tu byæ. 
To warunek zaliczenia, wyk³adowca mnie zabije. Po chwili znajduje
zapisan¹ kartkê. - Uf, znalaz³am, teraz pójdzie g³adko. 

Nocka z g³owy
Sesja za pasem. Do tego nerwowe wystawanie na korytarzach. 
A to oznacza jedno: wymigaæ siê od egzaminów. Albo prze³o¿yæ
termin, albo oddaæ zaleg³e prace. W gabinecie redaktora Andrzeja
Niczyperowicza gwarno i g³oœno. - Po co oni stoj¹ za tymi drzwiami?!
Przecie¿ jest tak ³adnie, zamiast opalaæ siê nad jeziorem - ¿artuje
Jakub Ciesió³ka, wyk³adowca. - No, bo wpisy mam - odpowiada
Andrzej Niczyperowicz. - Bez sensu. Nastêpny proszê! 

- Panie redaktorze, bo wie pan, wszystkie prace mam ze sob¹,
do wgl¹du - mówi Tomasz, student I roku SUM politologii. 
Walczy o to, by 9 czerwca nie podchodziæ do egzaminu. - Zaliczam
panu, bo praca jest w porz¹dku - odpowiada wyk³adowca. Karolina
ju¿ nie mia³a tyle szczêœcia. Musi zdawaæ. - No có¿, przede mn¹
mnóstwo pracy. Jak zwykle zarwê nocki, ale taki ju¿ urok sesji
egzaminacyjnej - rzuca.

Czar poprawek
- Kawa, kawa i jeszcze raz kawa - oto mój ratunek - zwierza siê

Piotr, student III roku Socjologii. - Chocia¿, szczerze mówi¹c, ten
dopalacz powoli przestaje na mnie dzia³aæ - œmieje siê. - Dla mnie
najlepsze s¹ napoje energetyczne. A to dlatego, ¿e nie uczê siê sys-

tematycznie, a zakuwam noc przed egzaminem - dodaje Joanna, 
studentka III roku dziennikarstwa. Nie zawsze jednak jest ³atwo.
Joanna miewa koszmary. - Nie powiem, czêsto œni mi siê najnowsza
historia polityczna. W tym roku podchodzê do poprawki. 

- Has³a wiruj¹ mi w g³owie, w sumie pomieszanie z popl¹taniem
- wyznaje Marcin, student II roku polonistyki. - Czytam i wkuwam
kolejne ksi¹¿ki, ale czy to coœ da? Sam nie wiem. W sumie sesja
kojarzy siê z wielkim stresem. A z drugiej strony, gdybym uczy³ siê
systematycznie, pewnie mia³bym wiêkszy spokój. Spokój ma na
pewno Ania, która mimo tego, ¿e studiuje na dwóch kierunkach,
uczy siê na bie¿¹co. - To jedyna opcja, ¿eby potem nie zarywaæ
nocek. No i dziêki temu nie bojê siê tak, jak moi koledzy. Co do
dopalaczy przedegzaminacyjnych to fakt, jest coœ. Wypijam hektolitry
herbaty. 

Sposobów na sesjê s¹ setki, podobnie jak studentów. Podobno
w modzie jest zakuwanie zbiorowe. - Siadamy w kó³ku, jeden
czyta, reszta powtarza i utrwala. Czy to dzia³a? Zdajemy, wiêc
chyba tak. A w nocy, kiedy przychodzi do powtórek, na stole
pojawia siê kawa i czekolada. To nas pobudza - œmieje siê Rafa³,
student II roku politologii. - A teraz? Stoimy po wpisy z zaliczeñ. 

- Nastêpny proszê - rozlega siê zza drzwi. - Teraz ja - macha
Rafa³ i znika w gabinecie profesorskim. 

Joanna Ma³ecka-Synoradzka

NASZ UNIWERSYTET ZAKUWANIE ZBIOROWE 
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Egzaminacyjny maraton
Hektolitry kawy, nieprzespane noce i stres 
- to wszystko towarzyszy studentom podczas
sesji. Niektórzy ju¿ wymachuj¹ indeksami 
pod drzwiami swoich profesorów. Pozostali
odliczaj¹ dni do rozpoczêcia egzaminów.



NASZ UNIWERSYTET W GÓRÊ ZAROBKI
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Z roku na rok uniwersytet nasz staje siê bogatszy. 
Jego pracownicy te¿? 

To prawda, ¿e przychody operacyjne uczelni rosn¹ systematy-
cznie. Z roku na rok, o kilkanaœcie procent. Obecnie siêgaj¹ one
prawie 500 milionów z³otych. Œwiadczy to o tym, ¿e uczelnia jest
stabilna, prawid³owo zarz¹dzana. Czêœæ z uzyskiwanych œrodków
przeznaczana jest na sta³e, choæ niewielkie podwy¿ki uposa¿eñ dla
pracowników. Na zdecydowany wzrost ich pensji to jednak nie
wystarcza. Podejmujemy wiêc rozmaite kroki i dzia³ania, ¿eby
tych pieniêdzy by³o jak najwiêcej. I ¿eby te, które ju¿ s¹ - dzieliæ
w³aœciwie, wed³ug jasnych zasad. Dzia³ania, jakie w tej mierze
podejmuje uczelnia w jednym z poprzednich numerów „¯ycia
Uniwersyteckiego” prezentowa³ prorektor prof. Andrzej Lesicki.
Mówi³ miêdzy innymi o tym, ¿e myœl o godziwych zarobkach pra-
cowników przyœwieca wielu naszym dzia³aniom. Przede wszys-
tkim staramy siê powiêkszyæ pulê œrodków, które mo¿na przez-
naczyæ na p³ace, a wiêc na przyk³ad, gdy zabiegamy o studentów,
to tak¿e dlatego, ¿e za nimi id¹ wiêksze pieni¹dze z bud¿etu 
w ramach dotacji stacjonarnej, bêd¹cej Ÿród³em œrodków na p³ace;
zachêcamy do starania o granty, do przygotowywania projektów
badawczych i ekspertyz, pomagamy w ich zdobyciu, bo to te¿
oznacza dodatkowe p³ace. Jesteœmy jednak¿e realistami i kiedy
widzimy, ¿e radykalna poprawa nie jest mo¿liwa, staramy siê robiæ
to, co jest mo¿liwe. 

W czym takie myœlenie, a w œlad za tym dzia³anie, 
siê przejawia? 

Staramy siê przede wszystkim uporz¹dkowaæ system p³ac,
zaczynaj¹c od grupy pracowników niebêd¹cych nauczycielami
akademickimi: pracowników technicznych i administracyjnych,
gdzie wynagrodzenia czêsto s¹ bardzo niskie. We wprowadzonym
systemie liczy siê nie tylko wysokoœæ pensji, ale jej uporz¹d-
kowanie w odniesieniu do osób, pracuj¹cych na porównywalnych
stanowiskach i z podobnym sta¿em pracy. 

To jednak nie zawsze w stopniu oczekiwanym poprawia
pracownikom uniwersytetu poczucie zasobnoœci.

To prawda. Dlatego spory nacisk k³adziemy równie¿ na poza-
p³acowe elementy wynagradzania pracowników naszego uniwer-
sytetu. Wskazaæ tu mo¿na mo¿liwoœæ finansowania lub dofinan-
sowania ze œrodków uniwersyteckich kosztów kszta³cenia na studiach
niestacjonarnych lub podyplomowych na naszej lub innych uczelniach
publicznych, mo¿liwoœæ wyjazdów na uczelnie zagraniczne 
w ramach programu Erasmus, czy te¿ w³¹czanie pracowników
administracyjnych do obs³ugi programów unijnych, co oznacza
przecie¿ dodatkowe wynagrodzenia. W inwestycyjnym programie
wieloletnim figuruje budowa domów studenckich na Morasku,
która powinna ruszyæ w 2012 roku. W nich znajdzie siê miejsce na
przedszkole, budowane z myœl¹ o pracuj¹cych w UAM matkach

ma³ych dzieci. Analizujemy Zak³adowy Fundusz Œwiadczeñ Socjal-
nych, by jak najlepiej s³u¿y³ naszym pracownikom. Fundusz ten to
nie tylko mo¿liwoœæ uzyskania po¿yczki na cele mieszkaniowe
lub zapomogi losowej, ale te¿ dodatkowe œrodki na wakacje,
upominek œwi¹teczny, czy te¿ legitymacje kolejowe. Po raz pierwszy
przygotowaliœmy piknik rodzinny dla pracowników, wsparty
równie¿ tymi œrodkami.

Wci¹¿ jednak to nie wystarcza. 
Zgadzam siê. Niski poziom wynagradzania nauczycieli akademic-

kich jest faktem powszechnie znanym, ale nie spotyka siê to 
z odpowiedni¹ reakcj¹ w³adz pañstwowych. Niewysokie zarobki
stanowi¹ barierê dla rozwoju polskiej nauki, uniemo¿liwiaj¹ te¿
zatrudnianie najwybitniejszych absolwentów szkó³ wy¿szych. 
Nie sposób budowaæ te¿ nowoczesnej uczelni bez profesjonalnej
kadry pracowników administracyjnych; dotychczasowy system
p³acowy dla tej grupy naszej spo³ecznoœci wprost to uniemo¿liwia. 

A zatem co? 
Jako szeroko rozumiane œrodowisko akademickie uznaliœmy, ¿e

skoro nasze wewnêtrzne sposoby „wysup³ywania” pieniêdzy na
podwy¿ki skoñczy³y siê, trzeba usilnie zabiegaæ o znacz¹ce wsparcie
z zewn¹trz. Dlatego te¿ Senat UAM ju¿ w listopadzie zwróci³ siê
do Komisji Edukacji, Nauki i M³odzie¿y Sejmu RP z proœb¹ o
wsparcie dzia³añ na rzecz lepszych p³ac dla pracowników szkó³
wy¿szych. Chodzi³o o to, by wesprzeæ starania zmierzaj¹ce do
nowelizacji artyku³u 151 ustawy „Prawo o szkolnictwie
wy¿szym”, tak aby wysokoœæ przeciêtnego miesiêcznego wyna-
grodzenia w uczelni publicznej, w poszczególnych grupach pra-
cowników, nie by³a okreœlana w relacji do tak zwanej kwoty
bazowej, a do prognozowanego, przeciêtnego miesiêcznego
wynagrodzenia brutto w gospodarce, ustalanego na dany rok 
w ustawie bud¿etowej. To spowodowaæ mo¿e, ¿e bêdziemy mieli
zapewnion¹ kilkunastoprocentow¹ podwy¿kê. Uniwersytet nasz,
podobnie jak konfrerencja rektorów KRUP, zwróci³ siê z apelem
do pos³ów i senatorów, aby doceniaj¹c wagê sprawy poparli ideê
szybkiej nowelizacji wspomnianego artyku³u.

To dotyczyæ ma ca³ego kraju?
Tak. Poniewa¿ jednak zdajemy sobie sprawê, ¿e takie posuniêcie

wymaga du¿ych nak³adów bud¿etu pañstwa, uznaliœmy w swoich
staraniach (podobnie jak ujmuje to uchwa³a Prezydium KRASP), 
¿e w³aœciwym bêdzie roz³o¿enie procesu poprawy wynagrodzeñ 
w szkolnictwie wy¿szym na 3 - 4 lata, pocz¹wszy od roku 2012, tak
aby postulowany poziom wynagrodzeñ zosta³ osi¹gniêty w roku 2015.

Na spotkaniu Konferencji Rektorów Uniwersytetów Polskich,
17 czerwca br., minister prof. Barbra Kudrycka poinformowa³a 
o intensywnych staraniach na rzecz rozpoczêcia w roku akademickim
2012/2013, procesu regulacji p³ac  na polskich uczelniach. 

Z prof. Bronis³awem Marciniakiem,
rektorem UAM, 
o akademickich portfelach 
rozmawia Jolanta Lenartowicz

Potrzebne jest
wsparcie 
z zewn¹trz

FOT. MACIEJ MÊCZYÑSKI



NASZ UNIWERSYTET STYPENDIA

Ponad 213 tys. studentów otrzyma³o stypen-
dia z programu Erasmus na studia lub sta¿
za granic¹. Jest to najbardziej udany 

w skali œwiatowej program wymiany studentów
i - je¿eli obecna tendencja siê utrzyma - do 2013 r.,
UE osi¹gnie za³o¿ony cel: 3 miliony stypendystów
programu od czasu jego rozpoczêcia w 1987 r. 

W ubieg³ym roku akademickim studenci
najchêtniej wyje¿d¿ali do Hiszpanii, Francji 
i Wielkiej Brytanii. Studenci z Hiszpanii stanowili
równie¿ najliczniejsz¹ grupê wyje¿d¿aj¹cych,
przed studentami z Francji i Niemiec. Wœród
stypendystów przewa¿a³y studentki - by³o ich 61
proc. W 2009/10 r. UE przeznaczy³a na program
Erasmus 415 mln euro. 

Program Erasmus jest jednym z najwiêkszych
sukcesów UE. Studia lub sta¿ za granic¹ wspiera-
j¹ rozwój osobisty oraz daj¹ nowe mo¿liwoœci na
rynku pracy, st¹d warto mieæ ambitne cele, je¿eli
chodzi o inwestowanie w nasz¹ m³odzie¿
- powiedzia³a Androulla Vassiliou, komisarz UE
ds. edukacji, kultury, wielojêzycznoœci 
i m³odzie¿y.

178 tys. studentów z ca³kowitej liczby stypendys-
tów programu Erasmus w roku akademickim
2009/10 spêdzi³o czêœæ swoich studiów na uniwer-
sytecie za granic¹ b¹dŸ w innej instytucji szkol-

nictwa wy¿szego w jednym z 32 krajów. W Eras-
musie uczestniczy 27 pañstw cz³onkowskich
oraz Chorwacja, Islandia, Lichtenstein, Norwegia
i Turcja. Szwajcaria zosta³a w tym roku 33 krajem
uczestnicz¹cym w programie. Od 2007 r. w ramach
programu Erasmus finansowane s¹ równie¿
coraz bardziej popularne sta¿e zawodowe 
w zagranicznych przedsiêbiorstwach. W ubr. 35 tys.
studentów wybra³o tê opcjê. Oznacza to wzrost 
o 17,3 proc. w stosunku do poprzedniego roku.

Analiza, przeprowadzona na zlecenie Parla-
mentu Europejskiego w 2010 r., wykaza³a, ¿e
spoœród studentów dot¹d nieuczestnicz¹cych 
w programie, jedynie 24 proc. zg³asza³o brak 
zainteresowania odbyciem studiów zagranicznych.

W ramach programu przyznano tak¿e 38 tys.
stypendiów kadrze uniwersyteckiej oraz nauczy-
cielom akademickim w celu prowadzenia zajêæ
dydaktycznych lub odbycia szkoleñ za granic¹.
Jest to o 4 proc. wiêcej ni¿ w roku poprzednim. 

Œrednia wysokoœæ otrzymywanego przez studen-
tów stypendium z programu Erasmus zmniejszy³a
siê o oko³o 7 proc. ze wzglêdu na wiêksz¹ liczbê
stypendystów i wynosi obecnie 254 euro
miesiêcznie.

Wed³ug ostatniego badania Eurobarometru,
wielu studentów musi zrezygnowaæ z ambicji

odbycia studiów lub sta¿y za granic¹ ze wzglêdu
na brak wsparcia finansowego. Badanie wykaza³o,
¿e spoœród osób, które chcia³y wyjechaæ za
granicê, 33 proc. nie mia³o na to wystarczaj¹-
cych œrodków, a prawie dwie trzecie (63 proc.) 
z tych, którzy wyjechali, musia³o utrzymywaæ siê
z prywatnych funduszy lub oszczêdnoœci. Liczby
te wskazuj¹, ¿e musimy ulepszyæ nasze programy
mobilnoœci - powiedzia³a komisarz Vassiliou.

Studia i sta¿e za granic¹ pomagaj¹ m³odym
ludziom rozwin¹æ umiejêtnoœci cenione przez
pracodawców: znajomoœæ jêzyków obcych 
i umiejêtnoœæ wspó³pracy w ramach ró¿nych
kultur oraz elastycznoœæ i umiejêtnoœci przywód-
cze. Stypendyœci programu Erasmus s¹ równie¿
bardziej sk³onni do pracy za granic¹ w póŸniejszym
okresie ¿ycia. 

Program Erasmus sprawi³, ¿e szkolnictwo
wy¿sze w Europie sta³o siê bardziej miêdzynaro-
dowe, a jakoœæ oferowanych kursów, ich porówny-
walnoœæ oraz przejrzystoœæ znacznie siê poprawi³a. 

W zesz³ym miesi¹cu ministrowie edukacji
pañstw cz³onkowskich UE przyjêli wspólny plan
usuniêcia przeszkód w mobilnoœci edukacyjnej 
i pobudzenia jej za pomoc¹ dodatkowego finan-
sowania i reform programów nauczania. 

O len
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Rekordowa liczba studentów 
otrzyma³a unijne stypendia na studia 
lub sta¿ za granic¹. 
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Na garnuszku
Erasmusa



Spotkanie zagranicznych studentów, bior¹cych udzia³ w pro-
gramie wymiany Erasmus, z prezydentem Poznania,
odby³o siê po raz pierwszy. Chodzi³o o to, by okiem kogoœ

z zewn¹trz oceniæ, czy ¿yje siê tu dobrze, czy mo¿na by by³o coœ
zmieniæ. Wszystkie sugestie zosta³y odnotowane przez Ryszarda
Grobelnego. Jak to zwykle podczas takich spotkañ bywa, nie
oby³o siê bez krytyki.

…niebezpiecznie jest na œcie¿kach rowerowych…
- Zauwa¿y³am, ¿e kierowcy w ogóle nie zwracaj¹ uwagi na rowe-

rzystów w Poznaniu - sugerowa³a studentka z Hiszpanii. - Bywa 

NASZ UNIWERSYTET CH£ODNYM OKIEM

1 4 |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E |  c z e r w i e c  2 0 1 1

Wreszcie nadszed³ d³ugo wyczekiwany
2 paŸdziernika, dzieñ wyjazdu. Wali-
zka spakowana. Za 2 godziny

odje¿d¿a autokar do Ingolstadt, a póŸniej
docelowego Eischstaett, a w pamiêci jeszcze
szereg formalnoœci, które nie omin¹ ¿adnego
przysz³ego Erasmusa. Podanie o chêæ wziêcia
udzia³u w programie Erasmus, rozmowa kwalifi-
kacyjna po niemiecku, wreszcie oczekiwanie na
decyzjê… Jadê…? A mo¿e jednak siê nie
uda³o…?? Uda³o siê!! Jadê!! Uda³o siê, a co
wiêcej nam obu, mnie i mojej przyjació³ce! 
To nie koniec formalnoœci. Jeszcze szukanie
mieszkania i korespondencja z koordynatorem,
w naszym przypadku, Katolickiego Uniwersytetu
Eichstaett-Ingolstadt. 

Wybi³a wreszcie godzina wyjazdu. Po ok. 12
godzinach dotar³am do naszego mieszkania 
w Eischstaett. Dom studencki, w którym
mia³yœmy mieszkaæ, by³ opustosza³y, aczkolwiek
zadbany i o zdecydowanie o wy¿szym standardzie
ni¿ nasze poznañskie akademiki. Rozpakowa³yœmy
siê i postanowi³yœmy poznaæ teren, na którym
przysz³o nam spêdziæ kolejne miesi¹ce. 
Przera¿one pustk¹, panuj¹c¹ na ulicach tego
ma³ego, bawarskiego miasteczka, zaczê³yœmy
siê zastanawiaæ, co my tutaj robimy, po co nam
to by³o, to bêdzie najstraszniejszy rok w naszym
¿yciu. Okaza³o siê, ¿e jest to normalne, studenci
maj¹ jeszcze wakacje, a Eischtaett zacznie siê
zaludniaæ za oko³o 2 tygodnie. Negatywne
nastawienie zaczê³o siê zmniejszaæ z ka¿dym

Du¿a przygoda w ma³ym miasteczku
Wydaje ci siê, ¿e otaczaj¹cy œwiat jest nudny? Straci³eœ zapa³ i chêci do studiowania? 
Marzysz o przygodzie? Chcesz zdobyæ doœwiadczenie? Poznaæ nowych ludzi? 
Zwiedziæ nieznane do tej pory miejsca? Podszkoliæ jêzyk obcy? Nie ma nic prostszego - Erasmus!

Stolica Wielkopolski ma œwietny system
komunikacji, ³adny Stary Rynek i w ogóle
¿yje siê tu dobrze - tak o naszym mieœcie
mówi¹ studenci z zagranicy. Zasugerowali
te¿ pewne zmiany. To wszystko mia³o
miejsce podczas specjalnego spotkania 
z prezydentem Ryszardem Grobelnym.

Poznañ
jest ok, ale…
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i tak, ¿e s¹ z³oœliwi i mam wra¿enie, ¿e kierowcy i rowerzyœcie
zachowuj¹ siê, jakby byli wrogami. Poza tym wydaje mi siê, ¿e 
w mieœcie jest ma³o dróg rowerowych. 

- Staramy siê, ¿eby nowe œcie¿ki pojawia³y siê wszêdzie tam
gdzie budujemy nowe ulice - wyjaœnia³ prezydent. - Poza tym stu-
denci nie chc¹ jeŸdziæ na zajêcia rowerami. To stwierdzenie
Ryszarda Grobelnego zaskoczy³o Erasmusowców. - Jak to? Prze-
cie¿ po to powsta³a wypo¿yczalnia rowerów MPK. I wiele osób 
z niej korzysta - wtr¹ci³a Hiszpanka. Prezydent ci¹gn¹³ dalej: 
- Zapyta³em studentów na Wydziale Geografii, gdzie wyk³adam, 
ile osób wybra³oby dojazd na zajêcia rowerem, a ile autobusem. 

I tylko 12 procent z nich postawi³o na rower. Na twarzach zgro-
madzonych w Ma³ej Auli pojawi³o siê zdziwienie. Niektórzy szep-
tali, ¿e zdecydowanie wol¹ rower…

…a Rozbrat powinien zostaæ…
Ale nie by³a to jedyna kwestia sporna. Pojawi³ siê tak¿e temat

Rozbratu. - Uwa¿am, ¿e nale¿y zostawiæ Rozbrat tam, gdzie jest -
stwierdzi³a studentka z Niemiec. - Bardzo mi siê podoba to
miejsce, bo w³aœnie tam mo¿na poznaæ chocia¿by lokaln¹ kulturê.
Ryszard Grobelny podchwyci³ temat. - Niestety, problem polega
na tym, ¿e Rozbrat le¿y na prywatnym terenie. W³aœciciel gruntu
nie jest z tego zadowolony, bo Rozbrat mu nie p³aci. Dlatego zas-
tanawiamy siê, gdzie tego typu miejsce zlokalizowaæ, bo nie mo¿e
ono kolidowaæ z interesem prywatnym. Niemka nie by³a zadowolona
z takiego t³umaczenia i twierdzi³a, ¿e mo¿na znaleŸæ kompromis 
z w³aœcicielem i zostawiæ Rozbrat na swoim miejscu. - Szukamy
rozwi¹zania, które by³oby do przyjêcia - skwitowa³ prezydent.

…i przyda³yby siê drobne zmiany
- U nas w Kanadzie nie ma takiego uk³adu komunikacyjnego.

Wszêdzie mo¿na z ³atwoœci¹ dojechaæ - chwali³ Poznañ Brian.
Mo¿na, ale nie w nocy. Studenci zwrócili uwagê, ¿e autobusy 
i tramwaje odje¿d¿aj¹ z centrum miasta zwykle o tej samej
godzinie. Œwietnym rozwi¹zaniem by³oby ustawienie komunikacji
w taki sposób, by pojazdy odje¿d¿a³y z Ronda Kaponiera co 
piêtnaœcie minut. Jeden ze studentów zasugerowa³ te¿, by miasto
zadba³o o bezp³atne bilety do muzeów. 

Joanna Ma³ecka - Synoradzka
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dniem roku akademickiego, kiedy zaczê³yœmy
poznawaæ owe miasteczko, ludzi, kulturê,
zasady uczelni itd. Chcia³yœmy jak najlepiej
wykorzystaæ ten czas i podszkoliæ jêzyk, a kto
lepiej nam w tym pomo¿e, jak nie rodowici
Niemcy, dlatego te¿ nasz cel by³ prosty,
stara³yœmy siê poznawaæ mieszkañców, roz-
mawiaæ z nimi, spêdzaæ czas w ich towarzystwie.
Odnios³yœmy tu sukces, a potwierdzeniem s¹
zawarte znajomoœci, które przetrwa³y do dnia
dzisiejszego.

Okaza³o siê, ¿e to malutkie miasteczko ma
wiele do zaoferowania, a studenci s¹ bardzo
twórczy i ciekawie potrafi¹ zagospodarowaæ
swój czas po zajêciach. Uczelnia oferuje bardzo
du¿o zajêæ dodatkowych, takich jak na przyk³ad
kursy tañca, siatkówka, aerobik, w których
bra³yœmy regularnie udzia³. Interesuj¹ce jest to,
¿e wszystkie zajêcia prowadz¹ studenci dla stu-
dentów i nie wi¹¿e siê to z ¿adnymi odp³atnoœciami. 

Atrakcyjne architektonicznie budynki otoczone
zieleni¹ powoduj¹, ¿e o ka¿dej porze dnia mo¿na

spotkaæ tam studentów wypoczywaj¹cych, 
przygotowuj¹cych siê do kolejnych zajêæ czy
prezentacji, graj¹cych w pi³kê na boisku tu¿ przy
uczelni lub w pi³kê pla¿ow¹. Ogromne wra¿enie
robi³o wyposa¿enie sal wyk³adowych i æwicze-
niowych, w ka¿dej projektor, laptop, tablica
sucho œcieralna, nowe sto³y i wygodne krzes³a.
Kampus Uni Eichstaett posiada tak¿e trzy du¿e
sale, w których znajduje siê mnóstwo stanowisk
komputerowych. Ka¿dy mo¿e z nich korzystaæ,
kiedy tylko ma ochotê. Wszelkie zapisy na
przedmioty, egzaminy, informacje od prowadz¹-
cych, kontakt z nimi odbywa siê drog¹ mailow¹.
Jako studentka kierunku medialnego przywi¹zujê
do tego du¿¹ wagê i ¿yczy³abym sobie, ¿ebyœmy
mieli te¿ do dyspozycji taki sprzêt. Nie brak nam
potencja³u i pomys³ów, brak wyposa¿enia. 

W Niemczech panuje inny system kszta³cenia
i to studenci wybieraj¹ sobie przedmioty i zajêcia,
na które chc¹ uczêszczaæ. W zwi¹zku z tym na
zajêciach toczy³a siê ¿ywa dyskusja. Du¿y
nacisk k³adzie siê na przygotowywanie prezen-

tacji multimedialnych, co czasami wydawa³o siê
mêcz¹ce. Stosunek studentów do prowadz¹cych
jest zdecydowanie mniej formalny ni¿ w Polsce.
Nauczonej szacunku i dystansu do prowadz¹cego,
przeszkadza³a mi ta bezpoœrednioœæ, czasami
nawet odbierana przeze mnie jako nietakt.
Uwagê zwraca³o tak¿e niemieckie uporz¹d-
kowanie, umawianie siê na terminy, punktualnoœæ
itd. W tym swoim uporz¹dkowaniu gospodarze
byli jednak przesympatyczni i wyrozumiali dla
obcokrajowców, którzy czasami po prostu nie
rozumieli, czego od nich siê oczekuje. Ka¿dy
móg³ liczyæ na pomoc cz³onków AK International,
zajmuj¹cych siê obcokrajowcami, którzy poza
pomoc¹ w formalnych sprawach organizowali
wyjazdy do najciekawszych zak¹tków Bawarii.
Rok spêdzony w Eichstaett na zawsze
pozostanie w mojej pamiêci i ka¿demu polecam
korzystanie z mo¿liwoœci, jakie daje program
Erasmus. Marlena Forycka

!Na UAM studiuje obecnie
oko³o 250 studentów 
z zagranicy. 

W ramach programu
Erasmus najwiêcej osób
przyje¿d¿a do naszego
miasta z Hiszpanii i Turcji. 

Najbardziej obleganymi
kierunkami s¹ filologie,
historia czy prawo. 



Lekturom w podwójnym znaczeniu
poœwiêcony jest cykl otwartych dla
wszystkich spotkañ, realizowany od pó³

roku na polonistyce poznañskiej. Raz 
w miesi¹cu w Sali Œniadeckich aktorka Maria
Rybarczyk czyta uznane za arcydzie³a utwory 
literackie, zaœ prowadz¹cy spotkanie pracownik
Pracowni Badañ nad Tradycj¹ Europejsk¹ IFP
UAM, znawca twórczoœci danego pisarza, 
opatruje lekturê komentarzem. Pomys³odawca-
mi cyklu s¹ prof. Krzysztof Trybuœ i dr Zofia
Dambek. Zajêcia te odbywaj¹ siê w ramach 
projektu modernizacji dydaktyki IFP, wspó³fi-

nansowanego ze œrodków UE w ramach EFS.
Za³o¿eniem pomys³odawców spotkañ lekturo-
wych jest m.in. to, by aktorka przeczyta³a teksty
arcydzie³ we wzorcowy sposób. Czêsto na zajê-
ciach prowadz¹cy i studenci maj¹ z tym problem,
piêkno tekstu przyjmuj¹c na wiarê. Cicha lektura
dzie³ literackich to coœ wtórnego. Mo¿na
powiedzieæ, ¿e Maria Rybarczyk daje arcy-
dzie³om zabrzmieæ w ich w³aœciwej postaci 
- wyjaœnia prowadz¹cy poœwiêcone Conradowi
spotkanie dr Wies³aw Ratajczak. Wczeœniej lek-
tura we wzorcowym wydaniu objê³a teksty Nor-
wida, S³owackiego, Rilkego i Flauberta. 

W krêgu Conrada
Podczas spotkania poœwiêconego twórczoœci
Conrada, znawca tego pisarza, autor ksi¹¿ki na
jego temat: Conrad i koniec epoki ¿aglowców, dr
Wies³aw Ratajczak, podzieli³ siê swoimi
obserwacjami i przemyœleniami, komentuj¹c
fragmenty piêciu utworów pisarza. Powieœæ Sza-
leñstwo Almayera badacz zestawi³ z napisan¹ 
w tym samym czasie powieœci¹ Stefana ¯erom-
skiego Doktor Piotr. Wskaza³ na podobieñstwo
œrodków artystycznego wyrazu u obu pisarzy
oraz podobn¹ wymowê ideow¹ utworów: dra-
mat braku mo¿liwoœci porozumienia miêdzy

1 6 |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E |  c z e r w i e c  2 0 1 1

Nagroda presti¿owa, miêdzynarodowa, 
pokona³ pan 13 konkurentów, no i ten patron... 
jeden z najs³awniejszych matematyków œwiata, postaæ
barwna, sam zreszt¹ ¿adnych studiów nie zrobi³. 
Myœli pan o patronie nagrody, któr¹ pan dosta³?

Trudno nie myœleæ o Banachu, zw³aszcza, ¿e myœl Stefana
Banacha wci¹¿ jest ¿ywa. W matematyce - nie tak, jak na przyk³ad
w medycynie - odkrycia i wyniki rzadko kiedy siê starzej¹. Stefan
Banach jest twórc¹ analizy funkcjonalnej, bardzo silnej na naszym
wydziale, ale wówczas nikt nie przeczuwa³, jaki renesans ta
dziedzina bêdzie prze¿ywaæ w obecnych czasach. Czêsto potrzeba
wielu lat, by doceniæ jakieœ wyniki.

Spodziewa³ siê pan nagrody?
Nie. Czyta³em o osobach, które tê nagrodê zdobywa³y 

i wydawa³o mi siê to nieosi¹galne. Po namowach z ró¿nych stron
pracê jednak z³o¿y³em i w³aœciwie usun¹³em ten fakt z pamiêci,
bêd¹c pewnym, ¿e jej nie dostanê. To, ¿e j¹ dosta³em, jest dla mnie
bardzo wa¿ne, bo oznacza, ¿e kilka osób - autorytetów - uzna³o, ¿e
to, co robiê, jest interesuj¹ce. To mi doda³o skrzyde³. 

Pana praca ma tytu³ „Twierdzenia o ³¹cznej uniwersal-
noœci a twierdzenie Kroneckera o aproksymacjach 
diofantycznych”. Proszê powiedzieæ, w czym tkwi si³a
pana pracy?

Oswajanie z lekturami
Lektury kojarz¹ siê najczêœciej z list¹ ksi¹¿ek, które trzeba by³o przeczytaæ obowi¹zkowo 
w szkole lub na studiach. Ale s³owo lektura mo¿e siê te¿ kojarzyæ z przyjemnym spêdzaniem czasu
na czytaniu ciekawych ksi¹¿ek. 

Na skrzyd³ach
matematyki

Z dr. £ukaszem Pañkowskim, 
matematykiem, laureatem nagrody 
im. Stefana Banacha za doktorat, 
rozmawia Maria Rybicka

FOT. MACIEJ MÊCZYÑSKI



NASZ UNIWERSYTET

kochaj¹cymi siê ludŸmi, wynikaj¹cy z przyjêcia
ró¿nych systemów wartoœci

Drugi fragment pochodzi³ z Lorda Jima, 
w którym autor komentarza odkry³ analogie do
Ludzi bezdomnych ¯eromskiego - obie ukazuj¹
starcie obowi¹zku, etosu, honoru z uczuciem, 
z mi³oœci¹. Jedyna sposobnoœæ, by rozwi¹zaæ
z³o¿one problemy to samobójstwo (Lord Jim).
Ale tego nakazu honoru nie mo¿e poj¹æ
ukochana Jima, malajska dziewczyna zwana
Klejnotem. Dla niej dobrowolna œmieræ Jima to
zdrada mi³oœci, czyn okrutny i niezrozumia³y.
Analogia z "LudŸmi bezdomnymi" tego w³aœnie
dotyczy - z jednej strony mi³oœæ, z drugiej imper-
atywne »tak trzeba«. - wyjaœni³ dr W. Ratajczak.

Kolejny fragment przybli¿y³ uczestnikom
spotkania J¹dro ciemnoœci, a zw³aszcza scenê,
kiedy Marlow odwiedza narzeczon¹ zmar³ego
Kurtza, i opowiada jej nieprawdê o jego czynach
i ostatnim s³owie. To „dobre k³amstwo” Marlowa
wynika nie tylko ze wspó³czucia dla pogr¹¿onej
w ¿a³obie kobiety, ale tak¿e z przekonania, ¿e
ponura rzeczywistoœæ kolonizowanej Afryki
musi pozostaæ ukryta, bo jej ujawnienie
zatrzês³oby fundamentami cywilizacji europej-

skiej. Jak by³o naprawdê, dowie siê tylko garst-
ka wybranych, wtajemniczonych s³uchaczy Mar-
lowa. Conrad - niejako wbrew Marlowowi 
- og³asza tê kompromituj¹c¹ prawdê g³oœno -
zauwa¿y³ dr Ratajczak. 

Komentuj¹c czwart¹ lekturê - opowiadanie
Amy Foster, badacz zwróci³ natomiast m.in.
uwagê na rzadko obecny u Conrada temat emi-
gracji. G³ówny problem to jednak zderzenie
mi³oœci i obcoœci i pesymistyczna wymowa
zakoñczenia, ukazuj¹cego bezsilnoœæ uczucia
wobec ró¿nic. Bo choæ Amy jest jedyn¹, która 
w rozbitku, karpackim góralu, widzi cz³owieka,
ratuje go i obdarza uczuciem, to jednak cieñ
obcoœci stopniowo zasnuwa ich wspólne ¿ycie.
Chory Janko umiera opuszczony przez ¿onê, 
przera¿on¹ jego s³owami wypowiadanymi 
w gor¹czce w niezrozumia³ym, obcym jêzyku -
mówi³ autor ksi¹¿ki o Conradzie. 

Ostatni¹ lekturê stanowi³ fragment powieœci
Tajny agent, której kanw¹ jest autentyczny
zamach terrorystyczny na obserwatorium 
w Greenwich. Jak zauwa¿y³ dr W. Ratajczak,
Conrad opisa³ problem niezwykle dziœ aktualny
- podszycie ¿ycia spo³ecznego ci¹g³¹ groŸb¹ ter-

rorystycznej przemocy, skierowanej w stronê
przypadkowych ofiar. Powieœæ ods³ania fasado-
woœæ ¿ycia publicznego w obliczu takiego
zagro¿enia: z pozoru dzia³aj¹ demokratyczne
instytucje, w istocie równowaga opiera siê na
wysi³ku i intuicji tocz¹cego nierówn¹ grê z terro-
rystami policjanta - mówi³. W przywo³anym
fragmencie, jego zdaniem, na uwagê zas³uguje
jedna z najlepszych kreacji kobiecych w powieœ-
ciach Conrada, Winnie Verloc. Opiekuj¹c siê
upoœledzonym bratem, nie zauwa¿y³a, ¿e jej m¹¿
prowadzi podwójne ¿ycie - œlamazarnego
mieszczucha, a zarazem terrorysty i agenta
obcego mocarstwa. Odkryje to dopiero wtedy,
gdy m¹¿ pos³u¿y siê upoœledzonym ch³opcem 
w zamachu, powoduj¹c jego œmieræ. Potulna
dotychczas kobieta mœci œmieræ brata. Tê meta-
morfozê Conrad przedstawia w scenie skupionej
i cichej - skomentowa³ dr W. Ratajczak.

Cykl ma byæ kontynuowany w przysz³ym roku
w nieco zmienionej formule, z myœl¹ tak¿e 
o poszerzeniu publicznoœci, któr¹ do tej pory
stanowili przede wszystkim studenci polonistyki.

Danuta Chodera-Lewandowicz 
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Otó¿ jest pewne twierdzenie o uniwersalnoœci, które mówi, ¿e
jedna szczególna funkcja, bardzo wa¿na w teorii liczb, tzw. funkcja
Riemanna, jest na tyle silna, ¿e potrafi przybli¿yæ dowoln¹ funkcjê
analityczn¹. To oczywiœcie, jest znany wynik Voronina. Uda³o mi
siê „poprawiæ” ten wynik, pokazuj¹c, ¿e mo¿na dorzuciæ
dodatkowy warunek, który pochodzi z aproksymacji diofantycznej.
Pokaza³em, ¿e ten nowy warunek pozwala udowodniæ w szybki 
i ³atwy sposób, ¿e równie¿ wiele innych funkcji z teorii liczb 
posiada w³asnoœæ uniwersalnoœci. W dowodzie wykorzysta³em
pewne fakty z analizy zespolonej i teorii liczb i myœlê, ¿e to jest
w³aœnie si³a mojej pracy: powsta³a na pograniczu dwóch dziedzin
matematyki, a wszelkie prace tego typu zawsze wnosz¹ coœ
nowego, s¹ dla mnie ciekawsze. 

Przyjecha³ pan z Radomia - wybór Poznania by³ doœæ
nietypowy? Radom raczej wybiera Warszawê?

To prawda. W moim przypadku w grê wchodzi³o tylko AGH 
i Poznañ. WWarszawie Ÿle siê czu³em. AGH robi³a ³¹czone egzaminy
wstêpne i maturalne: przyst¹pi³em do tego egzaminu i zda³em go,
ale ta uczelnia wydawa³a mi siê zbyt praktyczna. Ja wola³em
teoriê. A wiêc Poznañ. Zda³em i zwi¹za³em siê z Poznaniem.

By³y jakieœ tradycje matematyczne w rodzinie?
Pochodzê z rodziny robotniczej. S³ysza³em, ¿e dziadek mój

mia³ „g³owê matematyczn¹”, ale nie zd¹¿y³em go poznaæ. Myœlê,
¿e w rodzinie jestem wyj¹tkiem. Mia³em szczêœcie, ¿e trafia³em na
odpowiednich ludzi, w tym wypadku na dobre nauczycielki
matematyki. Szczególnie w liceum. 

Niech pan poda nazwisko tej pani, ¿eby uczciæ jej
pamiêæ chocia¿ na ³amach „¯ycia Uniwersyteckiego”.

Pani Chmurzyñska.

A imiê?
Nie wiem! Nigdy nie oœmieli³bym siê zreszt¹ zwróciæ do niej po

imieniu! By³a bardzo wymagaj¹ca, z dystansem, niezwykle sprawie-
dliwa i marzy³em, by móc kiedyœ poruszaæ siê w matematyce,
opowiadaæ o niej tak jak ona. By³a nie tylko nauczycielem, by³a
matematyczk¹.

A jak pan ocenia studia?
Stara³em siê wybieraæ same przedmioty teoretyczne, wkrótce

zaprzyjaŸni³em siê z koleg¹ - koñczy w³aœnie doktorat - który
mia³ podobne zainteresowania jak ja i nawzajem siê nakrêcaliœmy.
Najwa¿niejsze to otoczyæ siê ludŸmi, z którymi mo¿na prowadziæ
ciekawe rozmowy. Dobrym ruchem jest utworzenie na studiach
sekcji teoretycznej - tego za moich czasów nie by³o. Na trudne
teoretyczne wyk³ady chodziæ bêdzie zawsze tylko kilka osób, ale
warto w te 5 procent studentów inwestowaæ, daæ im szansê. Studia
to oczywiœcie przeskok w stosunku do szko³y œredniej, dlatego
tak wa¿ne jest, by od pocz¹tku otoczyæ siê odpowiednimi ludŸmi.

Zdecydowa³ siê pan na pracê naukow¹ i doktorat.
Tak, studia doktoranckie to kolejny przeskok. Przeczytanie

pierwszych naukowych prac matematycznych wymaga³o
dobrych kilku tygodni intensywnego wysi³ku umys³owego.
Pamiêtam, ¿e prof. Kaczorowski da³ mi pracê, bardzo ciekaw¹, 
o odleg³oœci miêdzy liczbami pierwszymi...Wa¿ne s¹ równie¿
konferencje. Znowu prof. Kaczorowski okaza³ m¹droœæ ¿yciow¹,
wysy³aj¹c mnie na konferencjê, akurat z analitycznej teorii liczb.
Dyskusje i sam klimat w œrodowisku matematycznym s¹ bardzo
inspiruj¹ce. Apotem by³a jeszcze ciekawsza konferencja, poœwiêcona
uniwersalnoœci w³aœnie. By³o tam nieca³e 30 osób, bo tylu mniej
wiêcej matematyków na œwiecie zajmuje siê tym zagadnieniem 
i siê na nim zna w zaawansowanym stopniu. Wróci³em z tej 
konferencji na skrzyd³ach, nawi¹za³em bardzo du¿o kontaktów,
mia³em odczyt. Teraz jadê na dwa miesi¹ce do Würzburga na
stypendium DAAD - te¿ siê bardzo cieszê, bo kontakty s¹ bardzo
wa¿ne. Dopóki mam pomys³y, chcia³bym zajmowaæ siê prac¹
naukow¹. Mam wra¿enie, ¿e ona pozwala zachowaæ œwie¿oœæ 
i m³odoœæ umys³u. 

Jednak nagroda Banacha ma te¿ wymiar materialny -
to 20 tys. z³. Na co je pan przeznaczy?

Powiem dyplomatycznie, ¿e trwa w domu dyskusja na ten
temat. Ale na pewno pozwoli mi to przez d³u¿szy czas spokojniej
myœleæ. Chocia¿ najwa¿niejsze jest nazwisko Banacha. 
Zobowi¹zuje.
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Licznik Geigera pod IV reaktorem elek-
trowni atomowej w Czarnobylu pokazy-
wa³ oko³o 3,5 mikrosiwerta/godz. Dawka

dziesiêæ razy wy¿sza ni¿ w Polsce, ale niegroŸna
dla zdrowia. Wysokie promieniowanie to jeden 
z mitów strefy. Po 25 latach od katastrofy czêsto
jest ono ni¿sze ni¿ w Polsce, gdzie waha siê
miêdzy 0,1 a 0,4 mikrosiwerta/godz. W wielu
miejscach na œwiecie naturalne promieniowanie
znacznie przewy¿sza to, z którym mieliœmy do
czynienia pod sarkofagiem.

Radioaktywne pierwiastki tak szybko st¹d jed-
nak nie znikn¹. Z trzech najgroŸniejszych dla
zdrowia, które dosta³y siê do atmosfery, znikn¹³
tylko ten najniebezpieczniejszy - Jod-131. Jego
po³owiczny czas rozpadu wynosi 8 dni. Gromadzi
siê on w tarczycy i mo¿e wywo³aæ raka tego gru-
czo³u. W³aœnie w obawie przed nim w Polsce
podawano dzieciom p³yn Lugola. Na ska¿onych
terenach Zwi¹zku Radzieckiego na kuracjê
jodow¹ zdecydowano siê dopiero kilkadziesi¹t
dni po awarii. Pozosta³e dwa - Cez-137 i Stront-90
- rozpadaj¹ siê w po³owie dopiero po oko³o 30 latach.
Z racji swojej wagi opad³y g³ównie w pobli¿u
reaktora. Dziœ znajduj¹ siê oko³o 15cm pod
ziemi¹. Cez zastêpuje w organizmie sód i potas,
stront gromadzi siê w tkance kostnej. 

Suma z³ego
Po kilkunastu minutach pobytu przy sarkofagu
udaliœmy siê w stronê oddalonego o 18 kilo-
metrów od elektrowni Czarnobyla. Mijamy
bloki V i VI. Decyzjê o zaprzestaniu ich budowy
podjêto dopiero w 1988 r. Jeszcze postój przy
rzece Prypeæ. G³êboko niebieska rzeka stanowi

niesamowity kontrast na tle sarkofagu. Kontrast
pozorny, bowiem woda w rzece jest wysoko
ska¿ona. Wielu dziwi obecnoœæ w niej nawet
czterometrowych sumów. Nie jest to jednak
efekt mutacji - tereny te od zawsze s³ynê³y 
z ogromnych sumów. Na ich obecn¹ wielkoœæ
wp³ywa zerowy od³ów i regularne dokarmianie
przez turystów. Do mutacji zwierz¹t po awarii
jednak dochodzi³o. Obecnie wiêkszoœæ z nich ju¿
jednak nie ¿yje - osobniki te by³y mniej odporne,
a inni przedstawiciele ich gatunku nie chcieli 
z nimi siê rozmna¿aæ. Zwierzêta jednak do dziœ
s¹ napromieniowane. Mimo to przyroda w strefie
od¿y³a. Po awarii kilkunastokrotnie zwiêkszy³a
siê populacja zwierz¹t, pojawi³y siê te¿ dawno
niewidziane w tych okolicach gatunki jak
niedŸwiedzie brunatne, czarne bociany, or³y
bieliki, rysie czy konie Przewalskiego. S³owem -
bardziej ni¿ radioaktywnoœæ przeszkadza³a im
dzia³alnoœæ cz³owieka.

Po drodze zatrzymaliœmy siê jeszcze w wiosce
Kopaczi. „1114 mieszkañców do awarii elek-
trowni. Ewakuowana 3 maja 1986 r.” - czytamy
na tablicy. Dopiero tydzieñ po awarii. Dziœ 
po wiosce nie ma œladu. Wykopano wielkie do³y
i wszystko, co w niej by³o, zakopano…

Radioaktywna kasa
Mitów Czarnobyla jest wiêcej - mówi³o siê 
o wzroœcie liczby zmutowanych noworodków 
i zachorowañ na nowotwory. Tymczasem procent
narodzin dzieci z wadami genetycznymi nie
zmieni³ siê. Przypadki te jednak mocno nag³aœnia³y
media. Co do wzrostu zachorowalnoœci na raka,
brakuje odniesienia. Wczeœniej bowiem na tere-

nach dotkniêtych skutkami awarii nie
przeprowadzano badañ. Pieni¹dze na nie znalaz³y
siê dopiero dziêki dotacjom z zachodnich insty-
tucji. W³aœnie aspekt finansowy, oprócz blokady
informacyjnej jest g³ównym powodem pow-
stawania mitów Czarnobyla. Pieni¹dze sp³ywa-
j¹ce z organizacji miêdzynarodowych na lik-
widacjê skutków awarii stanowi¹ olbrzymi zas-
trzyk finansowy dla Ukrainy i Bia³orusi. St¹d te¿
zale¿y im na utrzymywaniu jak najbardziej dra-
matycznych wizji skutków awarii.

A imiê gwiazdy zowie siê Pio³un
Dotarliœmy do Czarnobyla. Po rosyjsku

„czarnobyl” znaczy „pio³un”. Biblijna przepo-
wiednia czy przypadek? Miasto nie przypomina
miejsca opuszczonego - dziœ mieszkaj¹ tu
naukowcy zwi¹zani ze stref¹, dzia³a tu tak¿e
miêdzy innymi cerkiew, w której podczas naszej
wizyty akurat odbywa³o siê nabo¿eñstwo.
Poziom ¿ycia jednak ju¿ na pierwszy rzut oka
by³ tu ni¿szy ni¿ w Prypeci. W miasteczku pod-
pisaliœmy oœwiadczenia - w przypadku uszczer-
bku na zdrowiu nie bêdziemy siê domagaæ od
Ukraiñców odszkodowañ. Wraz z przewod-
nikiem w wojskowym stroju ruszyliœmy w dal-
sz¹ drogê. Stanêliœmy na wzgórzu - za drzewami
znajdowa³a siê przystañ barek. Mieliœmy zatrzy-
maæ siê, zejœæ na dó³ i zrobiæ zdjêcia. Nic z tego
- nasz nowy przewodnik zabrania. Zwiedzamy
wiêc tylko kilka drewnianych domów i do auto-
busu. W stronê Prypeci.

Ci¹g dalszy nast¹pi
tekst i zdjêcia Filip Czeka³a

Za miesi¹c odcinek 3: Prypeæ - miasto duchów.

Jad¹c do Strefy Zero s³ysza³em wiele teorii dotycz¹cych skutków katastrofy. 
Wiêkszoœæ z nich okaza³a siê nieprawd¹. Sk¹d siê wziê³y te mity? 
Kiedy nie wiadomo o co chodzi, to chodzi o pieni¹dze…

Nie taki straszny diabe³
NASZ UNIWERSYTET 25 LAT PÓ•NIEJ

G³ówna ulica prowadz¹ca do miasteczka Czarnobyl

Lokomotywa 
na opuszczonej
stacji kolejowej
Janów

Instrukcja, 
jak zachowaæ siê 
w przypadku
zrzucenia bomby
atomowej przez
imperialistycznego
amerykañskiego
wroga. Koleje losu
bywaj¹ przewrotne

Kasa znaleziona w szkole podstawowej 
w Prypeci

jak go maluj¹



NASZ UNIWERSYTET

Pytanie to zada³y sobie Fundacja na Rzecz
Collegium Polonicum w S³ubicach oraz
Stowarzyszenie „My Life erzählte Zeit-

geschichte” z Frankfurtu nad Odr¹. Dziêki finan-
sowemu wsparciu Ulriki Poppe, pe³nomocniczki
Brandenburgii do spraw badañ skutków 
komunistycznej dyktatury, spisa³y one biografie
6 niemieckich i 7 polskich opozycjonistów, 
dzia³aj¹cych w okresie schy³kowego tzw. realnego
socjalizmu we wschodniej Brandenburgii
(g³ównie Frankfurcie nad Odr¹) i w zachodnim
Lubuskiem (g³ównie w Gorzowie Wielkopol-
skim). Celem projektu by³o zarówno uratowanie
biografii tych ludzi przed zapomnieniem, jak 
i - poprzez przet³umaczenie tekstów na jêzyk
s¹siada - udostêpnienie ich s¹siadom zza Odry.
Projekt zakoñczy³ siê 19 maja imprez¹ w Col-
legium Polonicum, na któr¹ przybyli wspomniana
ju¿ Ulrike Poppe i dyrektor szczeciñskiego 
oddzia³u IPN, dr Marcin Stefaniak. 

Bêd¹c inicjatorem projektu zaprezentowa³em
publicznie porównawcz¹ analizê losów tych,
którzy starli siê z systemem po polskiej i po
niemieckiej stronie. S³uchacze uœwiadomili
sobie, ¿e ich wyobra¿enia o s¹siedzie nie
odpowiada³y ca³kiem rzeczywistoœci. Fakty-
cznie dzia³ania opozycyjne w NRD mia³y bez
porównania mniejszy zasiêg ni¿ w Polsce. Ale
przeciwnik by³ te¿ inny. Polski aparat represyjny
ju¿ od czasów póŸnego Gierka dzia³a³ identy-
fikuj¹c siê tylko czêœciowo ze swoim zadaniem
(widoczne jest to w opowieœciach opozycjoni-
stów), a kiedy stawa³ siê brutalny, to albo ze
wzglêdu na ogólnie niski poziom intelektualny 
i moralny „s³u¿b si³owych” albo ze wzglêdu na
indywidualne wybuchy agresji niepewnych
swego pos³annictwa i rzemios³a funkcjonariuszy.
Aparat niemiecki zaœ odziedziczy³ w prostej linii
tradycjê wiêziennictwa zmilitaryzowanych
Niemiec wilhelmiñskich, oraz doœwiadczeñ
nazistowskich, wzbogaconych o praktyki
NKWD. Aparat ten z regu³y unika³ cielesnych
tortur, ale potrafi³ ca³¹ palet¹ metod w krótkim
czasie doprowadziæ do demonta¿u psychiki 
i osobowoœci „wroga”, jego wiêzów rodzinnych
i przyjacielskich, pozycji zawodowej i towarzyskiej,
a nawet do trwa³ej infamii w œrodowisku. Na
dodatek aparat ten stosowa³ zasadê
odpowiedzialnoœci zbiorowej. Podczas wieczoru
dzia³acz z Frankfurtu nad Odr¹, Clemens 
Hansch, który jako student jeŸdzi³ do Polski 
w ramach akcji „Znak Pokuty” i pomówiony
zosta³ o próbê ucieczki z NRD, odczyta³ przej-
muj¹cy fragment swej biografii, dotycz¹cy okresu
kilkumiesiêcznego pobytu w wiêzieniu. 

Po aresztowaniu poddany zosta³ stosowanej ju¿
przez SS procedurze „100 dni bez ludzkiego
g³osu”, w czasie której wiêzieñ oprócz g³osu
przes³uchuj¹cego nie s³yszy ¿adnych sygna³ów
ze œwiata zewnêtrznego, co w po³¹czeniu z innymi
„bezkrwawymi” metodami (pozbawianie snu,
rozmiar i urz¹dzenie celi, po¿ywienie, œrodki 
farmakologiczne, u³o¿enie cia³a podczas
przes³uchañ - na te tematy w odpowiednich
uczelniach w NRD powstawa³y prace dok-
torskie!!!) sprawia³o, i¿ przes³uchiwany gotów
by³ opowiedzieæ wszystko, ³¹cznie z tym, co
przes³uchuj¹cy us³yszeæ pragn¹³. Hansch opisywa³
swoje doznania. Wspomnia³, jak po wyjœciu 
z wiêzienia przyszed³ do w³asnego brata, a ten go
nie pozna³. Z du¿¹ szczeroœci¹ przyzna³, ¿e przez
nastêpnych bez ma³a 20 lat nie opowiada³ nikomu,
nawet ¿onie i dzieciom (fenomen powszechny 
w NRD, w Polsce niemal nieznany) o swoich
cierpieniach, poniewa¿ nie chcia³ obarczaæ ich
wiedz¹, która mog³a siê staæ z kolei dla nich
Ÿród³em represji. 

W takich warunkach postawy opozycyjne nie
trafia³y na ¿yzn¹ glebê. Jeœli, to kie³kowa³y one
w krêgach przyjació³ o podobnym œwiato-
pogl¹dzie, najczêœciej w katolickich lub protes-
tanckich wspólnotach wyznaniowych. Koœció³
jako azyl stanowi w ogóle jeden z nielicznych
wspólnych mianowników obu rzeczywistoœci.
Choæ i tu trzeba zaznaczyæ, ¿e o ile polski 
Koœció³ pozwala³ „rozwin¹æ flagê”, o tyle
niemiecki dawa³ co najwy¿ej w miarê bezpieczn¹
niszê, w której mo¿na by³o dawaæ wyraz 
alternatywnym przekonaniom, bez natychmias-
towego bycia startym na proch w realiach 
publiczno - pañstwowych. 

To, co z niemieckiego punktu widzenia w pols-
kich biografiach jest godne podziwu, to, ¿e
owszem, polscy opozycjoniœci mieli i ³agod-
niejszego wroga, i bez porównania wiêksze
poparcie w³asnego œrodowiska, ale mimo to
trwali z uporem przy wartoœciach najwy¿szego
rzêdu, nie id¹c dla poprawy lub utrzymania sytuacji

¿yciowej na uk³ady z systemem. W porównaniu
z NRD - owcami - nawet tymi o opozycyjnym
zaciêciu - ¿yli bardzo ubogo i nie szli na ¿adne
kompromisy. Siêgali po wartoœci takie jak 
godnoœæ, wolnoœæ i prawda, mimo ¿e w ¿yciu
codziennym wcale nie zaznawali szczególnego
zniewolenia, poni¿enia czy zak³amania. Po prostu
s¹dzili, ¿e tym wartoœciom nale¿y dawaæ
œwiadectwo, bez wzglêdu na to, ile to mo¿e kosz-
towaæ. Ka¿dy, kto styka siê z tak¹ postaw¹,
nabiera szacunku dla takich ludzi i kultury, która
ich wyda³a. 

Symptomatyczny dla ró¿nego nastawienia
spo³eczeñstwa polskiego i NRD-owskiego do
zachowañ opozycyjnych by³ ciekawy uzus
jêzykowy, który ujawni³ siê w³aœnie w warunk-
ach polsko - niemieckiej imprezy. Porównuj¹c
biografie, pos³ugiwa³em siê terminem „bohater”,
po niemiecku „Held” („bohaterowie biografii”,
„bohaterowie wydarzeñ” itp.). S³ysz¹c to, Niem-
cy, w których jêzyku s³owo „Held” dopuszcza
jak najbardziej neutralne konotacje, okazywali
wielkie wzruszenie, ¿e ktoœ po raz pierwszy…
nazwa³ ich bohaterami! Ulrike Poppe wys-
tosowa³a nawet list dziêkczynny do organiza-
torów imprezy, pisz¹c, ¿e impreza pokaza³a, "jak
ró¿ni siê stosunek Niemców i Polaków do tych,
którzy torowali im drogê do wolnoœci. Równie¿
my mielibyœmy powód, by wielu ludzi, którzy
walczyli o wolnoœæ, nazywaæ bohaterami.
Niestety, pojêcie to zosta³o zdeprecjonowane
przez nasz¹ historiê. Dobrze by by³o, gdybyœmy
mogli s³owo to wype³niæ nowymi treœciami".

I Ulrike Poppe, i dr Marcin Stefaniak wyrazili
zainteresowanie dalsz¹ wspó³prac¹ w duchu proje-
ktu. Prawdopodobnie w przysz³ym roku odbêd¹
siê w Collegium Polonicum kolejne imprezy,
pozwalaj¹ce przekszta³ciæ zbierane tam biografie
Polaków i Niemców (www.mylife-online.eu) 
w narzêdzie zrozumienia rzeczywistoœci, historii
i kultury s¹siada. 

Krzysztof Wojciechowski
Dyrektor Collegium Polonicum
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Opozycja? W NRD?
Obywatele by³ej NRD uchodzili zawsze za pos³usznych. Przeciêtny Polak, zapytany o to, 
czy w NRD istnia³a opozycja, powiedzia³by, ¿e nie, a poproszony o wyjaœnienie dlaczego, 
doda³by prawdopodobnie, ¿e „Niemcy nigdy nie buntowali siê przeciw w³asnemu pañstwu,
jakiekolwiek by nie by³o”. Zapewne jest w tym coœ z prawdy, ale ile? 
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Kiedy uk³adano preambu³ê konstytucji
Unii Europejskiej, niczyich w¹tpliwoœci
nie budzi³o odwo³anie w niej do dziedzi-
ctwa grecko - rzymskiego. Czy jednak 
we wspó³czesnej Polsce, kraju nale¿¹cym
do UE, antyk jest pojêciem ¿ywym? 

I tak, i nie. Z jednej strony wszyscyœmy 
z antyku. Czy tego chcemy, czy nie, do antyku
siê odwo³ujemy. Nie zawsze, co prawda,
œwiadomie i nie zawsze poprawnie. W nauce
antyk jest obecny na ró¿nych poziomach. 
W humanistyce czerpiemy z niego na co dzieñ
pe³nymi garœciami. Ale z drugiej strony schodzi
on do podziemia. Jêzyk ³aciñski staje siê ozdob-
nikiem, snobistycznym wype³nieniem dyplomów,
ho³downiczych tytu³ów i czêstokroæ nawet ci,
którzy je wrêczaj¹ oraz adresaci, nie maj¹ œwiado-
moœci, jaka treœæ siê w nich kryje. 

Pamiêtamy o dobrej, przedwojennej
tradycji gimnazjów klasycznych. Teraz
wydaje siê, ¿e ³acina jest w odwrocie.
Dodajmy - przeciwnie ni¿ w wiêkszoœci
krajów unijnych. Oto z rekomendacji
KRASP jêzyk ³aciñski z kultur¹ antyczn¹
ma wkrótce zostaæ skreœlony z listy
przedmiotów zdawanych na maturze. 

To temat bardzo bolesny i bulwersuj¹cy nas 
w najwy¿szym stopniu. Oto na wniosek Minis-
terstwa Edukacji Narodowej KRASP zaleca, 
by za kilka lat ³acina, obok kultury antycznej 
i filozofii, zosta³a skreœlona z listy przedmiotów
maturalnych. Równoczeœnie w sposób doœæ
ob³udny proponuje, byœmy w œrodowisku zas-
tanowili siê wspólnie nad podniesieniem rangi
tego¿ przedmiotu. Czyli jedn¹ rêk¹ skreœlamy,
drug¹ próbujemy pielêgnowaæ. Jest to tym
bardziej przykre, ¿e za skreœleniem ³aciny
optowa³ wiceprzewodnicz¹cy KRASP, rektor
Politechniki Poznañskiej prof. Adam Hamrol,
który uwa¿a, ¿e ³acina nie jest potrzebna na
œwiadectwie o maturalnym, gdy¿ nie ma za ni¹
punktów przy rekrutacji na studia. To nieprawda,
bo zgodnie chocia¿by z Uchwa³¹ nr 160/2010
Senatu UAM ³acina jest punktowana przy rekrutacji
na 9 kierunków lub specjalnoœci. Zatem pan
wiceprzewodnicz¹cy KRASP (fachowiec od
jakoœci!) nie jest zorientowany, ale chêtnie feruje
wyrok œmierci na naukê starsz¹ znacznie ni¿ kul-
tywowana przez niego dyscyplina. Prof. Hamrol
dosta³ niedawno medal za zas³ugi dla regionu.
Medal nosi górnolotn¹ ³aciñsk¹ maksymê...

Jak na tê sytuacjê reaguje œrodowisko
filologów klasycznych, nauczyciele jêzyka
³aciñskiego ze szkó³ œrednich, dla których
takie obni¿enie rangi przedmiotu mo¿e
oznaczaæ wycofanie ³aciny z programu
nauczania kolejnych liceów?

Gdy tylko rozesz³y siê wieœci, ¿e ma zapaœæ
taka decyzja KRASP, Polskie Towarzystwo Filo-
logiczne zebra³o mnóstwo podpisów pod
odezw¹ apeluj¹c¹, by nie likwidowano ³aciny na
maturze; jednak na pró¿no. Teraz Fundacja „Tra-
ditio Europae” organizuje podobn¹ akcjê m.in. 
w Internecie pod œwietnym has³em „Polska 
w Europie - ³acina w szkole”. Odwo³uje siê przy
tym do sytuacji w innych krajach unijnych, np.
we W³oszech, Niemczech czy Austrii, gdzie
ponad 30% wszystkich uczniów szkó³ œrednich
uczy siê jêzyka ³aciñskiego. W Holandii do egza-
minu maturalnego z jêzyka ³aciñskiego przys-
têpuje ok. 20% uczniów szkó³ ogólnokszta³c¹-
cych. W Polsce wed³ug danych MEN ³aciny
uczy siê zaledwie 1,5% uczniów szkó³ œrednich
ogólnokszta³c¹cych (gimnazjów i liceów). Sza-
cuj¹c ostro¿nie, mniej wiêcej co pi¹ty m³ody
Europejczyk w wieku 11-13 lat poznaje jêzyk
³aciñski wraz z kultur¹ antyczn¹. W Polsce 
w gimnazjum ³aciny nie uczy siê nikt!. Wed³ug
nowej podstawy programowej za dwa lata 
w liceach jêzyk ³aciñski mo¿e byæ umieszczony
dopiero w planie zajêæ drugiej klasy. I to na
poziomie rozszerzonym, co jest zupe³nie bez
sensu. W pogoni za fa³szywie pojmowan¹
europejskoœci¹ (czytaj: nowoczesnoœci¹) tracimy
to, z czegoœmy wyroœli. S¹ jednak m¹drzy
naukowcy. Dlatego konferencja dyrektorów
Instytutów Filologii Polskiej z ca³ego kraju,
która zebra³a siê w Bia³ymstoku w po³owie maja
zaprotestowa³a przeciw likwidacji ³aciny na
maturze. Dziêkujemy! 

Dzia³ania eliminacyjne wobec ³aciny
maj¹ charakter odgórny. A jeœli spojrzy-
my na tê kwestiê z perspektywy oddol-
nej, z punktu widzenia m³odzie¿y, to czy
jest wœród niej zainteresowanie kultur¹
antyczn¹? Czy ³acina, czy antyk mo¿e
byæ dla niej trendy?

Myœlê, ¿e wszystko, co rozumne i dobrze
pokazane, nawet z domieszk¹ pewnego snobiz-
mu, jest trendy. Przyk³ady? Spektakle naszego
studenckiego teatru „Sfinga”, graj¹cego
wy³¹cznie sztuki antyczne, odbywaj¹ siê zawsze
przy pe³nych salach. Prowadzimy w instytucie
od 12 lat letnie kursy ¿ywej ³aciny, które przyci¹-
gaj¹ t³umy m³odzie¿y. Gimnazjaliœci i licealiœci,
nawet z klas maturalnych, ju¿ od 5 lat garn¹ siê
do udzia³u w organizowanym przez IFK
Konkursie Wiedzy o Antyku. W tegorocznej
edycji uczestniczy³o 949 uczniów z 86 szkó³, 
a przecie¿ ten konkurs nie daje im ¿adnych punk-
tów w ¿adnych rankingach. To jest czysta przyjem-
noœæ intelektualna, przyjemnoœæ obcowania 
z kultur¹ staro¿ytn¹. I z ka¿dym rokiem jest tych
uczestników coraz wiêcej i coraz lepiej przygo-
towanych. Dostajemy te¿ sygna³y ze szkó³ pod-

stawowych, które chcia³yby w³¹czyæ siê do
konkursu jako kolejne ogniwo. Azatem jest zain-
teresowanie, jest potrzeba poznawania antyku.
Tym oczekiwaniom warto wyjœæ naprzeciw, 
o¿ywiaj¹c dziedzictwo antyku, chocia¿by przez
poszerzenie rynku wydawniczego przek³adów,
które nie powinny siê kojarzyæ z szacownymi,
lecz trudno ju¿ zrozumia³ymi translacjami
pokrytymi pleœni¹, tylko musz¹ byæ przystêpne 
- i to w³aœnie dla m³odzie¿y, bo ona wbrew
pozorom lubi czytaæ œwietne wspó³czesne
przek³ady staro¿ytnych dzie³. 

A jaki jest stosunek pani do popularnych
przedstawieñ antyku - myœlê tu chocia¿by
o osnutych na w¹tkach staro¿ytnych
megaprodukcjach filmowych jak Gladiator,
Troja czy 300? Czy to z gruntu pozytywne
popularyzowanie staro¿ytnoœci czy te¿
jej sp³ycanie?

Znów, jak na pocz¹tku, powiem: i tak, i nie.
Jest to dobre, bo nawet zwyk³y zjadacz chleba
dowie siê dziêki temu, ¿e by³a kiedyœ wojna 
trojañska, piêkna Helena, Parys i kilku innych. 
A¿e historyk siê dopatrzy, ¿e buty s¹ nie takie jak
trzeba, a he³m pochodzi z zupe³nie innej epoki, to
nie jest, moim zdaniem, a¿ takie istotne. Byle nie
by³o ra¿¹cych nadu¿yæ. Dziœ ¿yjemy w kulturze
komiksowej i wiele rzeczy, chc¹c nie chc¹c,
musimy do niej sprowadzaæ. Dlatego utwór - czy
filmowy, czy literacki - by przyci¹gn¹³ szczególnie
szerokie grono zainteresowanych, nie mo¿e byæ
nadmiernie hermetyczny.

A mo¿e gdy taki film zaciekawi i zauroczy,
to zachêci równie¿ do siêgniêcia po
ksi¹¿kê, po przek³ad, a w dalszej konsek-
wencji tak¿e po orygina³, na którym film
bazowa³? 

Myœlê, ¿e tak. Od czegoœ trzeba zacz¹æ. Dlatego
nie przekreœla³abym popularnej kultury czy literatu-
ry, byle w granicach prawdy i rzetelnoœci i na
przyzwoitym poziomie. 

Czy zatem koñcowe zawo³anie powinno
brzmieæ: uczmy siê ³aciny?

Tak, uczmy siê ³aciny, nawet jeœli wœród
kierunków zamawianych s¹ wy³¹cznie dyscy-
pliny œcis³e i techniczne. Zreszt¹ ³acina jest
bliska matematyce. Ja skoñczy³am i jedn¹, 
i drug¹, wiêc wiem, ¿e ka¿da z nich uczy dyscy-
pliny myœlenia, daje zwi¹zek z przesz³oœci¹ 
i silne ugruntowanie swojej pozycji na przysz³oœæ.
Podobno na Zachodzie filolodzy klasyczni s¹
chêtnie zatrudniani np. w bankowoœci, gdy¿
dziêki studiom klasycznym s¹ dobrze ukszta³-
towani osobowoœciowo i intelektualnie. O czymœ
to œwiadczy.

Wszyscyœmy z antyku
Z prof. El¿biet¹ Weso³owsk¹, dyrektor Instytutu Filologii 
Klasycznej UAM rozmawia Monika Miazek-Mêczyñska FO

T.
 M

A
CI

EJ
 M

ÊC
ZY

Ñ
SK

I



NASZ UNIWERSYTET KONFERENCJE

Honorowy patronat nad konferencj¹ obj¹³ rektor UAM 
i prezydent Poznania, natomiast przewodnicz¹cymi
komitetu naukowego byli prof. Stanis³aw Lisiecki i prof.

Roman Macyra. W debacie udzia³ wziêli socjologowie, architekci,
urbaniœci, historycy i historycy sztuki - naukowcy i praktycy
reprezentuj¹cy ró¿norakie instytucje: Uniwersytet Viadrina,
Komisjê Rewitalizacji Miasta Poznania, Politechnikê Krakowsk¹,
Fundacjê Kultury YAKIZA z Bydgoszczy, Uniwersytet £ódzki,
EC1 Fundacjê £ódzk¹, poznañski Uniwersytet Ekonomiczny,
Politechnikê Wroc³awsk¹, Politechnikê Poznañsk¹, Stowarzyszenie
My - Poznaniacy, Wy¿sz¹ Szko³ê Zarz¹dzania i Nauk
Spo³ecznych w Tychach oraz Uniwersytet Wroc³awski. 

Spotkania konferencyjne podzielone by³y na sesje, podczas
których dyskutowano o najwa¿niejszych projektach rewitaliza-
cyjnych w Polsce, porównuj¹c je z doœwiadczeniami z przesz³oœci,
a tak¿e z przyk³adami z pañstw zachodnich. Pierwsz¹ sesjê 
pt. „Impulsy”, rozpocz¹³ dr Andreas Billert, ekspert w dziedzinie
rewitalizacji. Kolejne sesje zatytu³owane by³y nastêpuj¹co:
„Pamiêæ o przesz³oœci”, „£ódŸ, Wroc³aw, Poznañ - stare dzielnice
w nowej roli”, „Podmiotów spo³ecznych gra o przestrzeñ. 
Kto odpowiada za rewitalizacjê?”, „Wielokulturowoœæ (re)kon-
struowana” oraz „(Po)przemys³owe konteksty”.

Na zakoñczenie prelegenci i s³uchacze konferencji wyrazili
chêæ uczestnictwa w przedsiêwziêciu o podobnej formule w kolej-
nych latach, co œwiadczy o du¿ym zainteresowaniu dokonuj¹cymi
siê w Polsce procesami rewitalizacyjnymi.

Jacek Kubera

Impreza odbywa³a siê 26 maja w Collegium
Novum. Otworzy³ j¹ Samad Ali Lakizadeh,
ambasador Islamskiej Republiki Iranu. Po

niej studenci III i IV roku etnolingwistyki przez
ponad dwie godziny opowiadali o jêzyku per-
skim, przedstawiali nieznane oblicze tego kraju,
a tak¿e irañsk¹ poezjê. Wszystko w trzech
jêzykach - angielskim, polskim i irañskim.
Mo¿na by³o dowiedzieæ siê, ¿e jêzyk perski jest
bardziej zbli¿ony do polskiego ni¿ do arab-
skiego, z którym jest czêsto kojarzony. Oba
jêzyki - perski i polski - wywodz¹ siê bowiem z

jednej grupy jêzykowej - indoeuropejskiej.
Obalono równie¿ stereotyp o Iranie jako pustyn-
nym kraju, w którym zawsze œwieci s³oñce.
Pañstwo to posiada powierzchnie cztery razy
wiêksz¹ ni¿ Polska i klimat w nim jest mocno
zró¿nicowany. Zim¹ w Iranie temperatura spada
poni¿ej zera, czego dowodem by³y zdjêcia
Teheranu pokrytego œniegiem. Jednoczeœnie to
w³aœnie na terenie tego kraju odnotowano
najwy¿sz¹ temperaturê na œwiecie - na pustyni
Lut siêgnê³a ona 70,7 stopni Celsjusza. Okaza³o
siê tak¿e, ¿e cyfry arabskie, którymi siê obecnie

pos³ugujemy, w Iranie wygl¹daj¹ zupe³nie
inaczej. U¿ywane w Europie zapo¿yczone cyfry
ewoluowa³y bowiem na przestrzeni lat. W efek-
cie w zasadzie tylko obecna arabska cyfra
dziewiêæ przypomina t¹ u¿ywan¹ w zapisie na
Starym Kontynencie.

Dzieñ Perski zakoñczy³a projekcja jednego
ze wspó³czesnych filmów irañskich oraz
poczêstunek, na którym mo¿na by³o spróbowaæ
irañskich s³odyczy oraz napiæ siê perskiej
herbaty. 

Filip Czeka³a
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Uniwersytet po persku

Rewitalizacja polskich miast

Iran - kraj pustynny, w którym ludzie mówi¹ po arabsku - takie wyobra¿enie o tym bliskowschodnim
pañstwie ma wiêkszoœæ Polaków. Studenci etnolingwistyki na naszym uniwersytecie postanowili 
przybli¿yæ swoim kolegom i kole¿ankom ten kraj podczas V Dnia Perskiego. 

W dniach 13 i 14 maja w Sali Kominkowej
CK Zamek odby³a siê ogólnopolska 
konferencja pt. „Rewitalizacja polskich
miast. Dyskusja o kierunku zmian”, 
zorganizowana przez Pracowniê 
Socjologii Miasta oraz Zak³ad Historii
Gospodarczej UAM.

Rewitalizacja miast - Uniwersytet - widok z balkonu Sali Kominkowej
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Zg³osiæ mo¿e siê ka¿dy, bez wzglêdu na wiek, kolor skóry 
i p³eæ. W koñcu praca przy tak du¿ym wydarzeniu to wielki
presti¿. - Liczymy na studentów naszej uczelni i oczywiœcie

wszystkich Poznaniaków - mówi Hubert Rabiega z Biura Karier
UAM. - Jedynym warunkiem jest znajomoœæ jêzyka angielskiego
na poziomie komunikatywnym. 

Presti¿
Ka¿dy kto chcia³by zg³osiæ chêæ udzia³u w wolontariacie mo¿e
wejœæ na stronê UEFA i siê zarejestrowaæ. Wa¿ne jest to, by przy
zg³oszeniu w Internecie zaznaczyæ miasto, w którym kandydat
chce pracowaæ. W Biurze Karier UAM mo¿na tak¿e otrzymaæ
„pigu³kê”, która zawiera poszczególne etapy rekrutacji. Presti¿ jest
ogromny. Poza oczywiœcie specjalnym dyplomem, strojem oraz
kontaktem z zagranicznymi goœæmi wolontariusze wezm¹ udzia³
w imprezach integracyjnych oraz szkoleniach. - Niestety, nie bêd¹
mogli ogl¹daæ meczy z ló¿ vipowskich - dodaje Hubert Rabiega.
Wolontariuszy spotkamy na lotnisku, dworcu PKP i w specjalnej
strefie UEFA przy stadionie miejskim. 

Szkolenia i dyplomy
Na razie trwa rejestracja kandydatów. Drugi etap to rozmowy
kwalifikacyjne. Wybrani zostan¹ zaproszeni na spotkanie w Poznaniu.
W grudniu poznamy listê osób, która zakwalifikuje siê do wolon-
tariatu. Nastêpnie odbêd¹ siê szkolenia e-learningowe. I tu uczestnicy
poznaj¹ za³o¿enia imprezy oraz szczegó³owy terminarz spotkañ
dru¿yn pi³karskich. - Potem drugi etap spotkañ ze szkoleniowcem
i przydzielenie osób do specjalnych zespo³ów, których bêdzie oko³o
dwudziestu - wyjaœnia Hubert Rabiega. Na koniec zostaj¹ przygo-
towania, przymiarki strojów i rozpoczêcie pracy. 

Poza wolontariuszami UEFA w mieœcie pojawi¹ siê tak¿e
osoby, których zadaniem bêdzie pomoc goœciom w dotarciu do
restauracji, na przystanek komunikacji miejskiej czy do marketu. 
I tu rekrutacjê prowadzi miasto Poznañ. 

Szczegó³y na www.poznan.pl
Joanna Ma³ecka-Synoradzka

Wmaju do Poznania zawitali delegaci
UEFA, by wybraæ partnerów, z który-
mi bêd¹ wspó³pracowaæ podczas

przysz³orocznych mistrzostw Europy w pi³ce
no¿nej w Polsce i na Ukrainie. Spoœród wszystkich
poznañskich uczelni, które odwiedzili, Wydzia³
Nauk Politycznych i Dziennikarstwa UAM
zaprezentowa³ siê najciekawiej i to w³aœnie jego
studenci zdobyli szansê odbycia sta¿u podczas
tej imprezy. Oprócz tego, jak wyjaœnia 
dr Tomasz Brañka, prodziekan ds. wspó³pracy 
z zagranic¹, w ramach „HB Talent Programme”,

najlepsi z nich odbêd¹ sta¿ w Nyon, w siedzibie
UEFA w Szwajcarii. Celem programu jest rekru-
tacja 190 studentów z 8 miast w Polsce i na
Ukrainie. W Poznaniu dla studentów WNPiD
przewidziano 22 miejsca. Przejd¹ oni m.in. specja-
listyczne szkolenia i treningi, umo¿liwiaj¹ce im
pe³n¹ wspó³pracê z UEFA w czasie mistrzostw;
udostêpniona zostanie tak¿e specjalna platforma
internetowa. Studenci politologii, stosunków
miêdzynarodowych, dziennikarstwa i komunikacji
spo³ecznej mog¹ ubiegaæ siê o stanowiska:
Logistic Assistant, Logistic Drivers, Commen-

tary Supports, Broadcast Liaison Officer. 
O sukcesie WNPiD, w opinii Tomasza Brañki,
zadecydowa³y: nowoczesna siedziba wydzia³u,
oferowane kierunki studiów i prowadzone w ich
ramach zajêcia, a tak¿e aktywnoœæ i kreatywnoœæ
studentów. Warto wspomnieæ, ¿e wszystkie
praktyki s¹ p³atne. Program spotka³ siê 
z olbrzymim zainteresowaniem ze strony studen-
tów, przed którymi jeszcze rekrutacja przez
w³adze UEFA w paŸdzierniku tego roku. 

Marcin Piechocki
Adam Barabasz

Studenci UAM na EURO 2012

Bêdzie ich oko³o 600. Na specjalnym
portalu UEFA.com ruszy³a w³aœnie
rekrutacja wolontariuszy na mecze
Euro w 2012 roku.

Wolontariusz 

pilnie 
poszukiwany

Hubert Rabuega zachêca do wziêcia udzia³u w wolontariacie
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NASZ UNIWERSYTET NA SPORTOWO

Utworzenie sekcji brazylijskiego jiu-jitsu na UAM jest
wynikiem wielkiej determinacji po³¹czonej z pasj¹ grupy
zapaleñców. Jej historia rozpoczê³a siê w lipcu 2008

roku. W pocz¹tkowym okresie z powodu braku odpowiedniego
obiektu, treningi odbywa³y siê na Malcie. To w³aœnie tam Piotr
Rutkowski, obecny trener, wraz z braæmi £ukaszem i Krzysztofem
Wiœniewskimi doskonalili techniki zaczerpniête z treningów judo,
które ze wzglêdu na warunki okrojono do technik parterowych.
Pomocn¹ d³oñ wyci¹gn¹³ wówczas Micha³ Marciniak, zafas-
cynowany sportami walki, który udostêpni³ dla wspólnych tren-
ingów górn¹ salê judo w budynku WSE. Micha³ sta³ siê
opiekunem, zaœ Piotr Rutkowski trenerem tej sekcji sportowej. 
W styczniu 2009 Piotr Rutkowski odby³ sta¿ u propagatora tej
dyscypliny w Polsce - Piotra Bagiñskiego (czarny pas BJJ). Tam
pozna³ techniki treningu, które wprowadzi³ do programu zajêæ na
UAM, dziêki czemu ju¿ we wrzeœniu tego roku uruchomiono
sekcjê BJJ, prawdopodobnie pierwsz¹ w kraju. Kontakty te
zaowocowa³y równie¿ w³¹czeniem poznañskiej grupy do oficjalnej
sekcji klubu Berserkers Team ze Szczecina. Dziêki temu odby³y
siê w Poznaniu seminaria, podczas których jej cz³onkowie
doskonal¹ siê w sztuce BJJ. W grudniu 2009 prowadzi³ je Piotr
Bagiñski, w maju 2010 - Grzegorz Kloc (br¹zowy pas BJJ), w styczniu
2011 ponownie Piotr Bagiñski. Wtedy te¿ dosz³o do pierwszych
nominacji, miêdzy innymi przyznania niebieskiego pasa
Micha³owi Marciniakowi. Sekcja liczy oko³o 25 osób, studentów
ró¿nych wydzia³ów oraz kilku absolwentów, mi³oœników tej
dyscypliny sportu. Treningi prowadz¹: Piotr Rutkowski i "Alf"
czyli Marcin Globus, zapaœnik stylu wolnego.

Marcin Piechocki, Adam Barabasz

Najlepszym zawodnikiem zawodów wybrany zosta³
Tomasz Zakrzewski, student Wydzia³u Studiów Eduka-
cyjnych UAM, wielokrotny mistrz Polski seniorów. Jego

wynik w wyciskaniu - 270 kg na ³aweczce poziomej jest rezul-
tatem na poziomie œwiatowym. W przysiadzie z ciê¿arem osi¹gn¹³
315 kg, w martwym ci¹gu - 300 kg. 

Dla nie znaj¹cych tej dyscypliny przypominamy, ¿e w sk³ad
sekcji trójboju si³owego wchodz¹ dwie konkurencje: trójbój
si³owy: (przysiad ze sztang¹ na barkach, wyciskanie sztangi 
w le¿eniu na ³aweczce poziomej, „martwy ci¹g”) oraz wyciskanie
sztangi le¿¹c. Podczas zawodów znakomity rezultat w kategorii 
do 93 kg osi¹gn¹³ Filip Czeluœniak, który w klasyfikacji ogólnej
zaj¹³ II miejsce, zaœ wœród uniwersytetów stan¹³ na najwy¿szym
stopniu podium. W kategorii do 83 kg Pawe³ Gruszecki zdoby³
br¹zowy medal w klasyfikacji uniwersytetów. 

Sukcesy te s¹ owocem ciê¿kiej pracy Adama Kornowskiego,
który jest trenerem od pocz¹tku istnienia sekcji. Pod jego kierunkiem
reprezentacja UAM dwukrotnie zdoby³a mistrzostwo Polski uniwer-
sytetów (1998, 2000), po 11 latach uda³o siê powtórzyæ ten sukces
po raz trzeci. Sekcja trójboju si³owego niejednokrotnie zwyciê¿a³a
równie¿ w lokalnych turniejach. W Akademickich Mistrzostwach

Wielkopolski w trójboju si³owym i wyciskaniu le¿¹c wielokrotnie
zajmowa³a pierwsze miejsca z du¿¹ przewag¹ punktow¹. 

Marcin Piechocki, Adam Barabasz
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Mi³oœnicy brazylijskiego jiu-jitsu 

Brazylijskie jiu-jitsu (inne nazwy: gracie jiu-jitsu lub machado jiu-jitsu)-stworzona
w Brazylii sztuka walki, wywodzi siê z jiu-jitsu, zapasów i judo, wyró¿nia siê
naciskiem na walkê w parterze. W BJJ zdobyæ mo¿na: bia³y, niebieski, 
purpurowy, br¹zowy i czarny pas. Taktyka polega na sprowadzeniu przeciwnika
do parteru, unieruchomieniu go i wykonaniu techniki koñcz¹cej- dŸwigni b¹dŸ
duszenia, zmuszaj¹cej przeciwnika do poddania. BJJ obejmuje walkê w stójce,
zwarciu i parterze.
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Trójboiœci na pudle
Pierwsze miejsce wœród uniwersytetów i trzecie w klasyfikacji generalnej to efekt wystêpu reprezentacji
UAM w trójboju si³owym na Akademickich Mistrzostwach Polski, które odby³y siê w £odzi. 

Tomasz
Zakrzewski 
- najlepszy
zawodnik

mistrzostw. 
Dekoracja

najlepszych
uczelni 

w klasyfikacji
ogólnej
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Whistorii Izraela, podobnie jak w dziejach innych naro-
dów, by³o wiele momentów rozkwitu i upadku. Ksiêga
Jeremiasza - na co zwróci³ m.in. uwagê ks. dr K. Kowa-

lik - dotyczy czasu kolejnego okresu zagro¿enia, kiedy wszystko
zmierza³o w Izraelu ku upadkowi i zewsz¹d nacierali nañ 
wrogowie. Na ten czas próby dla narodu wybranego Bóg powo³a³
na swojego proroka Jeremiasza. Imiê to po hebrajsku znaczy „Bóg
podŸwignie”, bo misj¹ proroka by³o ratowanie w³asnego narodu.
Nie by³o to jednak proste zadanie, bo Jeremiasz musia³ najpierw
ukazaæ mieszkañcom Jerozolimy ich prawdziwego wroga. A tym
wrogiem byli oni sami od momentu, gdy zdradzili (po raz kolejny)
Boga, oddaj¹c czeœæ bóstwom pogañskim i dopuszczaj¹c w codzien-
nym ¿yciu k³amstwo, rozwi¹z³oœæ, przemoc i niesprawiedliwoœæ.
Z³o ogarnê³o tak¿e kap³anów, proroków i mo¿now³adców, czyli
ludzi odpowiedzialnych za los narodu. Tote¿ jedyn¹ drog¹ ocalenia
dla Izraela by³a zapowiadana przez Jeremiasza klêska. Tylko w jej
obliczu Izraelici na nowo otworz¹ siê na Bo¿e s³owo i jego moc.
Jeremiasz zapowiada³ te¿ Nowe Przymierze i nadejœcie 

Zbawiciela - Odroœli Dawida, troskliwego w³adcy i króla, który
ocali swój lud. 

Autor komentarza podkreœli³ te¿ spostrze¿enia Jeremiasza, jak
to, ¿e obserwuj¹c œwiat odkry³ absolutn¹ wolnoœæ Stwórcy, 
w którego rêku ¿ycie cz³owieka jest jak glina formowana przez
garncarza. Prorok odkry³ te¿, ¿e Bóg jest bliski cz³owiekowi -
interesuje siê jego losem i szuka wszelkich sposobów, by dotrzeæ
do ludzkiego wnêtrza. Prorok zauwa¿y³ ponadto, ¿e ka¿dy
odpowiada za swoje uczynki, a potomkowie nie ponosz¹ winy za
swych przodków. Aby proroctwa Jeremiasza by³y bardziej wiary-
godne, Bóg za¿¹da³ od niego œwiadectwa ¿ycia - rezygnacji z
ma³¿eñstwa i potomstwa, omijania radosnych uczt i na³o¿enia
jarzma na szyjê. Wszystko po to, by zmobilizowa³ Izraelitów do
powrotu do Boga. 

Wszystkie te refleksje zosta³y przywo³ane w interpretacji Woj-
ciecha Duryasza, aby „oczyœciæ z popio³u” uczestników prezentacji
Verba Sacra i pomóc im na nowo odkryæ „skarb ¿ycia”. 

Danuta Chodera-Lewandowicz

Pozwala nam wejœæ w entuzjazm i zaan-
ga¿owanie m³odych katolików, którzy 
z mi³oœci do Boga i ludzi poœwiêcili

potrzebuj¹cym kawa³ek swojego ¿ycia, sol-
idaryzuj¹c siê z chrzeœcijanami przeœladowanymi
w Ziemi Œwiêtej - napisa³ abp Stanis³aw G¹decki
we wstêpie do wydanej w maju br. publikacji:
Proœmy o pokój dla Jeruzalem. Doœwiadczenie
misyjne „Jerozolima 2010”. Ksi¹¿ka dokumentu-
je zesz³oroczn¹ letni¹ wyprawê misyjn¹
cz³onków Akademickiego Ko³a Misjologicznego
do Jerozolimy, gdzie studenci, klerycy Arcy-
biskupiego Seminarium Duchownego i absol-
wenci poznañskich uczelni pod opiek¹ ks. Paw³a
Skrzypczaka pomagali m.in. w prowadzeniu i
remoncie sierociñca za³o¿onego przez siostry el¿-
bietanki. Poza AKM wspó³wydawc¹ bogato ilus-
trowanej zdjêciami publikacji jest Archidiecez-
jalne Centrum Misyjne w Poznaniu. 

Dochód ze sprzeda¿y ksi¹¿ki, wydanej 
w 3000 egzemplarzy, przeznaczony jest na kole-
jne projekty AKM. Ksi¹¿ka jest dostêpna 
w Ksiêgarni œw. Wojciecha, w Café Misja oraz 
w „Paramentum” na Ostrowie Tumskim. Poza

tym ksi¹¿kê mo¿na nabyæ w parafiach archi-
diecezji poznañskiej podczas tzw. animacji
misyjnych, prowadzonych w niedziele przez stu-
dentów. Album ukaza³ siê w stulecie istnienia
katolickiego ruchu misyjnego w œrodowisku
akademickim na œwiecie. 

Nowe projekty
W tegoroczne letnie wakacje AKM zamierza
zrealizowaæ dwa projekty. Pierwszy - „Jerozoli-
ma 2011” - obejmie dalsze prace remontowe 
w sierociñcu w Domu Pokoju na Górze Oliwnej
w Jerozolimie (20.7 - 26.8.2011). Do wyjazdu

przygotowuje siê piêæ studentek, dwóch
kleryków z ASD oraz ks. Pawe³ Skrzypczak. Po
nich do tego samego miejsca wyruszy grupa stu-
dentów z Salezjañskiego Wolontariatu
Misyjnego w Poznaniu. 

W ramach drugiego projektu - „Cabo Verde
2011” - m³odzi misjonarze pod opiek¹ ks. Jacka
Leœniewskiego pojad¹ na Wyspy Zielonego
Przyl¹dka (diecezja Santiago), by tam podj¹æ
pracê socjaln¹ z ubogimi i chorymi, dzieliæ siê z
miejscow¹ m³odzie¿¹ doœwiadczeniem wiary,
przeprowadziæ dla niej kurs pierwszej pomocy
oraz uczyæ afrykañskie dziewczêta naturalnego
rozpoznawania p³odnoœci. Aby mo¿liwe by³o
zrealizowanie kursu pierwszej pomocy, m³odzi
misjonarze poszukuj¹ fantomu lub fundatora
tego urz¹dzenia. Wyjazd planowany jest na
miesi¹c, prawdopodobnie od po³owy lipca do
po³owy sierpnia 2011. 

Wiêcej o dzia³alnoœci AKM 
na www.misja.info

Danuta Chodera-Lewandowicz

Jeremiasz czyli „Bóg podŸwignie”
Sto czternast¹ prezentacjê z cyklu Verba Sacra wype³ni³a starotestamentowa Ksiêga Jeremiasza,
której fragmenty przeczyta³ w poznañskiej katedrze (15.05) Wojciech Duryasz. Wyboru fragmentów
dokona³ autor komentarza ks. dr Krzysztof Kowalik. Po raz pierwszy w historii Verba Sacra 
o oprawê muzyczn¹ zadba³ artysta z zagranicy - wirtuoz organów z Belgii, François Houtart.

O Jerozolimie inaczej
Nie jest ³atwo wydaæ dzisiaj now¹ publikacjê o Ziemi Œwiêtej. Mam jednak wra¿enie, ¿e ksi¹¿ka, 
któr¹ otrzymaliœmy, jest - mimo wszystko - jedyna i niepowtarzalna - twierdzi abp Stanis³aw G¹decki.



NASZ UNIWERSYTET UNIVERSITAS CANTAT 

w jedno w czasie wykonywania oryginalnego, na dany festiwal
tworzonego utworu fina³owego. Ten ostatni ma równie¿ swoj¹ 
historiê, pisan¹ utworami wybitnych poetów z ró¿nego czasu 
i z ró¿nych krajów, stanowi¹cymi wyzwanie do tworzenia do nich
muzyki przez znakomitych kompozytorów polskich, a wszystko
stopione w jedno dziêki uniwersalnemu jêzykowi staro¿ytnych
Rzymian. 

Festiwal to tak¿e integracja m³odzie¿y z ró¿nych uniwersytetów
i krajów, to - by u¿yæ modnego s³owa - promocja naszej uczelni,
miasta i naszego kraju. To tak¿e liczne przyjaŸnie, które integruj¹
najbardziej i szukaj¹ okazji do udzia³u w kolejnych festiwalach 
i do wzajemnych kontaktów na co dzieñ. 

Myœlê tak¿e, ¿e mo¿na ju¿ pokusiæ siê o pracê naukow¹, do
której materia³em by³yby osi¹gniêcia dotychczasowych festiwali.
Mo¿e przysz³ego autora zainspiruj¹ emocje, które czekaj¹
œrodowisko uniwersyteckie i mieszkañców Poznania w czasie 
X Festiwalu "Universitas Cantat".

Sylwester Dworacki
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Cieszmy siê, 
¿e uniwersytet œpiewa

Œpiewa od zawsze, a od roku 1998 g³osami chórów polskich
oraz chórów z ró¿nych krajów i kontynentów, czyli od 
I Miêdzynarodowego Festiwalu Chórów Uniwersyteckich.

Mijaj¹ lata, a Festiwal trwa, organizowany przez Chór Kameralny
UAM, zawsze z t¹ sam¹ determinacj¹ i zaanga¿owaniem; trwa
dziêki zrozumieniu i pomocy ze strony kolejnych ekip rektorskich
oraz dziêki chórom, chêtnym do brania w nim udzia³u. 

Obecny X Festiwal sk³ania do kilku okolicznoœciowych refleksji.
Przede wszystkim dotychczasowy dorobek festiwali ka¿e ufnie
spogl¹daæ w przysz³oœæ i zapewniæ im sta³e miejsce w kalendarzu
wydarzeñ uniwersyteckich i tym samym wa¿nych wydarzeñ
artystycznych Poznania. Poszczególne chóry prezentuj¹ swój
najlepszy repertuar, zderzaj¹ siê z miêdzynarodow¹ konkurencj¹ 
i porównuj¹ siê z innymi, mimo ¿e Festiwal nie ma charakteru
konkursu z nagrodami - g³ówn¹ nagrod¹ jest aplauz widowni.
Wnosz¹ na scenê Auli Uniwersyteckiej kulturê swojego regionu 
i kraju, prezentuj¹ siê tak¿e w ró¿nych miejscach Poznania 
i Wielkopolski, integruj¹ siê w jeden wielki, barwny zespó³, po³¹czony
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Malkontenci mówi¹ o m³odych ludziach, ¿e nie maj¹ oni
ambicji, aspiracji i umiejêtnoœci. Mówi¹ tak od lat. Wiêc jakim
sposobem Miêdzynarodowy Festiwal Chórów Uniwersyteckich
UNIVERSITAS CANTAT stworzony przez Uniwersytet imienia
Adama Mickiewicza w Poznaniu od swego debiutu w 1998
roku dotrwa³ do dziœ, do dziesi¹tej edycji? Wiêc jakim
sposobem wci¹¿ têtni ¿yciem, bogactwem form muzykowania,
porozumieniem miêdzy m³odymi œpiewakami ca³ego œwiata?
Dlaczego wci¹¿ eksploduje entuzjazmem owacji licznie 
obecnej publicznoœci? Dlaczego m³odym wci¹¿ siê chce? 
I to w kraju, w którym wysok¹ kulturê od lat spycha siê na
margines, w którym kulturê uwa¿a siê za z³o konieczne.
Wci¹¿ podziwiam i... zazdroszczê.

Andrzej Chylewski

Œpiewanie w chórze uniwersyteckim bez w¹tpienia pozwala lepiej
rozumieæ Uniwersytet, miêdzy innymi poprzez uczestniczenie 

w najwa¿niejszych wydarzeniach uczelni.
Œpiewamy podczas absolutoriów, promocji doktorskich, uroczystoœci

wrêczania doktoratów honoris causa czy inauguracji roku akademickiego.
W zasadzie, dziœ trudno wyobraziæ sobie znacz¹c¹ uroczystoœæ 
uniwersyteck¹ bez udzia³u któregoœ z uniwersyteckich zespo³ów. 
Jednak pomimo tych „obowi¹zkowych” wystêpów, chór prowadzi te¿
bogat¹ dzia³alnoœæ artystyczno-koncertow¹. Miêdzy innymi dwa razy
w roku - z okazji Koncertu Noworocznego oraz Koncertu Majowego -
jako chórzyœci mamy okazjê zaprezentowaæ siê przed szacown¹ 
akademick¹ publicznoœci¹, dzieliæ siê swoj¹ energiê, radoœci¹ tworzenia

i mi³oœci¹ do muzyki- i to w jednej z najlepszych sal koncertowych 
w kraju. Uniwersytet pozwala nam ³¹czyæ oba rodzaje dzia³alnoœci 
i realizowaæ nasze muzyczne pasje.

Tegoroczny X Festiwal Universitas Cantat jest œwiêtem chórów uniwer-
syteckich. Nasz Uniwersytet podejmuj¹c siê wspó³organizacji tego
wydarzenia po raz kolejny da³ wyraz swojej wra¿liwoœci na sztukê, daj¹c
do zrozumienia, ¿e obcowanie z kultur¹ jest niezbêdnym elementem
wy¿szego wykszta³cenia. W goœcinnej Auli UAM zaprezentuje siê kilkuset
chórzystów z ró¿nych stron œwiata, którzy po roku ciê¿kiej uczelnianej
pracy mog¹ dzieliæ siê swoimi doœwiadczeniami i wspólnie muzykowaæ.
Dla nas wszystkich jest to bardzo pouczaj¹ce doœwiadczenie artystyczne,
ale i ogromne wyzwanie organizacyjne. 

MOJE ŒPIEWANIE Z UAM
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• XII Miêdzynarodowy Konkurs Lutniczy im. Henryka Wieniaw-
skiego, odbywaj¹cy siê (8 - 14. V) g³ównie w Muzeum Instrumen-
tów Muzycznych, mia³ - jak zwykle - swój epizod (12. V) tak¿e 
w auli UAM. Dziesiêæ skrzypiec, zakwalifikowanych do fina³u,
spoœród 147 przys³anych na konkurs z 22 krajów, poddano 
publicznemu testowi dŸwiêkowemu w warunkach wielkiej sali
koncertowej. Prof. Bartosz Bry³a z towarzyszeniem orkiestry 
filharmonicznej pod batut¹ Jakuba Chrenowicza, gra³ za
parawanem - na donoszonych mu po kolei, okrytych tkanin¹
skrzypcach - ten sam fragment, tzw. ekspozycjê I czêœci Koncertu
Brahmsa. 11 jurorów - lutników i skrzypków, za sto³em poœrodku
auli, ws³uchiwa³o siê w brzmienie ponumerowanych od 1. do 10.
instrumentów. Jeszcze tego samego dnia, tu¿ przed pó³noc¹, prze-
wodnicz¹cy jury, Anglik Roger Hargrave og³osi³ nazwisko
zwyciêzcy konkursu: zosta³ nim Koreañczyk Min Sung Kim,
zamieszka³y w… Cremonie. Jego skrzypiec - jak siê póŸniej okaza³o
- s³uchaliœmy jako ostatnich. Drug¹ nagrodê przyznano Marcusowi
Klimke, Niemcowi z Tuluzy, a trzeci¹ - Ulrice Dederer, Niemce, od
paru miesiêcy mieszkaj¹cej w Szwajcarii, w Zurychu, pierwszej
kobiecie - laureatce w historii poznañskiego konkursu lutników. 

• Jakub Chrenowicz, niedawny absolwent poznañskiej AM, obecnie
asystent A. Wita w Filharmonii Narodowej, poprowadzi³ te¿ 
(14. V) 413. Koncert Poznañski w ca³oœci wype³niony muzyk¹
dwóch wielkich Wêgrów: Franza Liszta i Zoltana Kodaly. 
Po Walcu „Mefisto”, Koncert fortepianowy Es-dur Liszta zagra³a
Olga Stezhko, m³odziutka Bia³orusinka, studiuj¹ca w Londynie.
Drug¹ czêœæ wieczoru wype³ni³a Suita „Hary Janos” Kodaly.
Ciekawie i barwnie mówi³ o wêgierskich twórcach - daj¹c te¿
próbkê swego talentu pianistycznego w „Marzeniu mi³osnym”
Liszta - Krzysztof Szaniecki. By³o to ostatnie przed wakacjami
spotkanie 49. sezonu Koncertów Poznañskich. 

• W ramach poznañskiego Festiwalu „Ukraiñska wiosna”, (16. V)
goœci³ Chór „Kijów” pod dyrekcj¹ swego za³o¿yciela Miko³y 
Hobdysza. Powsta³y przed 20. laty zespó³ zdo³a³ ju¿ objechaæ
œwiat z wizytówk¹ „piêknej historii muzyki Ukrainy” - jak napisa³
recenzent „G³osu” A. Chylewski. W koncercie utworów od 

œredniowiecza po wspó³czesnoœæ, bra³a te¿ udzia³ skrzypaczka
Myroslawa Kotorowycz ze s³ynnej „Kremeraty Baltiki” Gidona
Kremera. 

• Amerykañski skrzypek Robert McDuffie (20. V) by³ bohaterem
filharmonicznego wieczoru, o którym d³ugo nie bêdzie mo¿na
zapomnieæ. Dawno ju¿ bowiem nie s³yszeliœmy z tej estrady tak
interesuj¹co wykonanych koncertów „Czterech pór roku”Antonio
Vivaldiego. Muzyka powszechnie znana zabrzmia³a z wyj¹tkowo
orzeŸwiaj¹cym powiewem - nie tylko odczuwalnej w³aœnie za
oknami - wiosny. Spora w tym równie¿ zas³uga dyrygenta
£ukasza Borowicza i troskliwie dobranego sk³adu smyczków
orkiestry, do których do³¹czy³y organy - w czêœciach „cieplej-
szych” i klawesyn - w „zimnych”, a tak¿e przemiennie - lutnia 
19-strunowa i kitaron z gigantyczn¹ szyjk¹. Znakomita muzyczna
zabawa! Po przerwie skrzypek popisa³ siê dedykowanym sobie
przed dwoma laty Koncertem nr 2 s³ynnego Philipa Glassa -
„Amerykañskie cztery pory roku”. I to polskie prawykonanie
zdwoi³o zabawê. Zderzenie podobnych programowo kompozycji,
które dzieli przesz³o 300 lat, zaciekawia ka¿dego melomana,
zw³aszcza gdy spotykamy tak œwietnych artystów ! Tym samym
do³¹czyliœmy do Toronto i Londynu, gdzie McDuffie ju¿ sprawdzi³
reakcje na zestaw „8 pór roku” i otworzyliœmy jego europejsko -
meksykañskie tournee z Vivaldim i Glassem.

• Nazajutrz - po bardzo udanym, goœcinnym wystêpie w Filhar-
monii Narodowej - filharmonicy poznañscy pod batut¹ Marka
Pijarowskiego, (27. V) zagrali ten sam program w swojej siedzi-
bie. Si³¹ tego wieczoru byli znów œwietni soliœci: Johannes Moser
- niemiecko-kanadyjski wiolonczelista i Olga Pasiecznik -
œpiewaczka urodzona na Ukrainie, od ponad 20 lat osiad³a 
w Polsce, robi¹ca œwiatow¹ karierê. Zwyciêzca Konkursu 
Czajkowskiego w 2002 r., a wczeœniej laureat pierwszych nagród
na turniejach wiolonczelistów w Rydze i Berlinie, dzisiaj 32-letni
artysta, wystêpuje w najbardziej znanych salach z najlepszymi
orkiestrami i dyrygentami. Nas zachwyci³ interpretacj¹ Koncertu
Roberta Schumanna - jasn¹, bardzo spójn¹, ekspresyjn¹ oraz
dodan¹ na bis Allemande z solowej I Suity J. S. Bacha. Natomiast
wybitna sopranistka, pieœni¹ o rozkoszach "niebiañskiego ¿ycia",
przepiêknie zwieñczy³a IV Symfoniê Gustawa Mahlera. To
szczególnej urody dzie³o - poœród cyklu mahlerowskich symfonii,
który zafundowa³a nam Filharmonia na 100-lecie urodzin kom-
pozytora - przygotowano z du¿¹ starannoœci¹. Szkoda, ¿e wielu
s³uchaczy - klaszcz¹c po ka¿dej czêœci - rozbija³o skupienie,
potrzebne odbiorowi nie³atwej, choæ jak¿e poruszaj¹cej muzyki.

• Orkiestra Kameralna PR „Amadeus” (29. V) - na zdjêciu, przed
zbli¿aj¹cym siê Dniem Dziecka, zaprosi³a do auli UAM najm³od-
szych na muzyczn¹ „podró¿ do œwiata fantazji”, bogato wzboga-
con¹ s³owem i tañcem. Rozpoczê³a j¹ „Tambureta” Adama Jarzêb-
skiego, poczym Andrzej Lajborek opowiedzia³ s³ynn¹ bajkê Grim-
mów o „Czerwonym Kapturku”, a orkiestra, narrator i tancerki
wykonali jej wspó³czesn¹, multimedialn¹ wersjê o Ma³ych Czer-
wonych Skrzypcach i Wielkiej Wstrêtnej Wiolonczeli, dzie³o Anne
Dudley'a i Stevena Isserlie'a. Natomiast po „Lokomotywie”
Tuwima, któr¹ A. Lajborek recytowa³ z ca³¹ sal¹, zagrano i zatañczono
utwór Jerzego Zieleniaka „Px 48” (kryptonim w¹skotorowego
parowozu). Program zakoñczy³a s³ynna „Orawa” Wojciecha Kilara
z udzia³em najliczniejszej grupy uczennic Ogólnokszta³c¹cej
Szko³y Baletowej w Poznaniu. Choreografiê wieczoru przygotowa³
Miros³aw Ró¿alski. Dyrygowa³y Anna Mróz i Agnieszka Duczmal.
To by³a dobra lekcja ¿ywej i prawdziwej sztuki. (rp) FO

T.
 M

A
CI

EJ
 M

ÊC
ZY

Ñ
SK

I

A u l a  k o n c e r t o w a



Czterodniow¹ imprezê rozpocz¹³ tradycyjnie Wielki
Pochód Juwenaliowy. Na placu Mickiewicza zebra³ siê
ogromny t³um poprzebieranych studentów ze wszystkich

poznañskich uczelni. By³y tradycyjnie czarownice, pielêgniarki,
superbohaterowie, diab³y, gejsze czy bohater zesz³orocznych
juwenaliów - papie¿ z Politechniki. W tym roku zwraca³y uwagê
jednak przede wszystkim uwagê ca³a wioska smerfów, grupa
uciekinierów z Czarnobyla, ludziki z klocków „Lego”, arabscy
szejkowie, su³tani oraz angielska para ksi¹¿êca. 

Politechnika wygra³a w pochodzie
Z balkonu zbieraj¹cych siê studentów wita³ Bil Ariunbaatar 
z U1Bator, który og³osi³ siê samozwañczym rzecznikiem juwenaliów.
Tu¿ przed osiemnast¹ jego miejsce na balkonie zajêli rektorzy
poznañskich uczelni oraz prezydent Poznania Ryszard Grobelny,
który przekaza³ studentom symboliczne klucze do miasta. Potem
kolorowy t³um móg³ ju¿ ruszyæ w drogê. Nasza uczelnia w tym
roku sz³a w pochodzie pod has³em „Uniwersytet wysokich lotów”,
a grupê prowadzi³ orze³. Najlepiej przebranymi studentami uznano
jednak tych z Politechniki Poznañskiej. Kolorowy korowód 
przemaszerowa³ alejami Niepodleg³oœci i ulic¹ Cich¹ na stadion
AZS, gdzie przez cztery dni odbywa³y siê koncerty. O powracaj¹-
cych do domów zatroszczy³ siê poznañski ZTM, który uruchomi³

dodatkow¹ liniê autobusow¹, kursuj¹ca co 15 minut na rondo
Kaponiera.

UAM wypad³ œpiewaj¹co
Pierwszego dnia scenê zdominowa³y wystêpy uczelnianych
bandów, które bra³y udzia³ w konkursie na juwenaliowy hymn.
Nasz¹ uczelniê reprezentowa³ UAM Dream Team, który okaza³
siê bezapelacyjnym zwyciêzc¹ tego konkursu. To najwiêkszy
sukces zespó³u, który powsta³ dopiero w zesz³ym roku, 
na potrzeby Wielkiego Grillowania UAM! Czwartkow¹ noc
zakoñczy³y koncert grupy Sofa i wystêp DJ-a Mentalcut.

Gwiazd¹ pi¹tku by³ zespó³ Strachy na Lachy. Choæ wielu 
studentów narzeka³o, ¿e po raz kolejny pojawia siê ten sam zespó³
(Graba¿ i spó³ka byli tak¿e goœæmi zesz³orocznych juwenaliów),
pod scen¹ zebra³y siê prawdziwe t³umy, które bawi³y siê ju¿ 
podczas koncertu Farben Lehre.

Bednarek przed sesj¹
Sobota by³a pe³na emocji nie tylko muzycznych, ale tak¿e
sportowych. Na rozstawionym telebimie kibice mogli bowiem
zobaczyæ fina³ Ligi Mistrzów. Na scenie pojawili siê natomiast
Abradab, Pablopavo i ludziki, Planet L.U.C. i gwiazda wieczoru 
- Smolik. Najwiêcej fanów przyci¹gnê³y jednak zespo³y graj¹ce 
w niedzielê. Koncertowanie rozpoczê³y hiphopowe koncerty
DonGURALesko i Grubson. Prawdziwym hitem okaza³ siê jednak
zamykaj¹cy tegoroczne juwenalia koncert zespo³u StarGuardMuffin.
Wœród t³umów zdecydowanie dominowa³y kobiety, bowiem na
scenie pojawi³ siê Kamil Bednarek, jedna z gwiazd programu
"Mam Talent!". StarGuardMuffin porwa³ t³umy i pokaza³ prawdziw¹
klasê, bêd¹c idealnym zwieñczeniem czterodniowego maratonu
koncertowego. Po nim trzeba by³o powróciæ do szarej rzeczywistoœci
i usi¹œæ do nauki, bowiem sesja zbli¿a³a siê nieub³aganie…

Filip Czeka³a
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Muzyczne wysokie loty
Koniec maja to tradycyjnie czas studenckiego œwiêta.
Od po³owy maja studenci mogli bawiæ siê 
na imprezach zorganizowanych przez poznañskie
uczelnie. Prawdziwym zwieñczeniem by³y 
jednak juwenalia odbywaj¹ce siê od 26 do 29 maja
na stadionie AZS przy ulicy Pu³askiego.
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Juwenalia
2010/2011




